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"A történelem  nyitott és alakítható"

Taizé-Pécs, 1989
M á tó l három napon keresztül tizennégyezer hívő fiatalt lát vendégül Pécs városa. Az öku- 
mené, a keresztényi egység, a humanista tenniakarás jegyében. A taizé-i szép gondolat Ke
let-Európábán is hódít. Pécs első a kontinens e sebzett régiójában, amely otthont ad a vilá
got vonzó találkozónak. Az Europa Cantat után fél évvel a második szívesen vállalt nagy 
feladat a város közössége számára. Ismét sok-sok új arc tűnik fel az utcán; megannyi más, 
talán furcsa szerzet. Megismerni, megkedvelni jöttek minket. Szívesen, méltósággal, segí
tőkészen fogadni őket nemcsak a családi vendéglátók - valamennyiünk patrióta kötelessége. 
Kelet és Nyugat találkozik a Mecsekalján, de itt lesz Dél és Észak is. "Középen" lenni ily 
nagyszerű alkalommal, bizony, nem kis dolog a sok-sok baj, gond árnyékában. Ennek szel
lemében közöljük Molnár János pécs-kertvárosi római katolikus lelkész köszöntőjét.

A kereszténység túlível az ember 
megélt világán, mégis van történelmi 
dimenziója; a keresztény egyházak 
olyan isteni alapítású, de egyben szo
ciológiai képződmények, melyek a 
folyvást változó időben élnek. Nem 
múzeumok, hanem az élet pulzusát

Jóllehet a kereszténység mint min
den, az időben született, mégis más: 
egyetemes. Benne helye van zsidó
nak, pogánynak, rabszolgának, sza
badnak, nőnek, férfinak. Nem lezárt 
valóság. Nem a történelem legvégső 
állomása, hanem nyitott az újra, vég

realitásokat figyelembe véve a meg
oldást "kívülről" várja, miközben 
maga is tevékenyen részt vesz a se
bek gyógyításában.

A Taizé-i találkozó ebben szeretne 
segíteni Pécs, a magyar társadalom, 
egész Európa javára.

szetcllenes, mesterséges, és erkölcs
telen széttagoltsággá lett.

A Pécsett zajló keleti-nyugati ifjú
sági találkozó a "vasfüggöny" pusz
tulását jelenti. Rokonítható a közép
kor búcsújárásaival (Róma, Com- 
postella, Jeruzsálem), ahol a múltban 
a jelenhez hasonlóan a megismerő, 
gondolkozó és cselekvő ember ösz- 
szetalálkozik kortársaival. A kortárs
ban ettől kezdve már nem a vetély- 
társat, hanem a testvért látja Együt
tesen döbbennek rá arra, hogy a tör
ténelem nyitott és alakítható. Az ab
szolút determináció tarthatatlan. 
Nem a lét határozza meg a tudatot, 
hanem az egyén, a szubjektum befo
lyásolja és alakítja a történelmet.

E XX. század végi Jézus-mozga
lomban - a kétezer éves tapasztalat 
birtokában - ismét összetalálkozhat
nak és kibékülhetnek az antagonisz- 
tikusnak vélt megosztottság kárval
lottak konzervatívok és haladók, 
jobboldaliak és baloldaliak. A taga
dás szelleme azonban végérvénye
sen a múlté. A (meg)tagadó, ha nem 
állít pozitív értéket, anarchista.

Taizé és a hitüket komolyan élő ke
resztények a megbékélés katalizáto

ÜHanem folyton az ítélet, mint a víz, és az Igazság, mint a bővizű patak" /Ámás 5,24/

kereső közösségek. Érzékenyek a 
kultúrára, ami a kezdet, a hagyo
mány, és az új szerves ötvözete. El
kötelezettek a természetért és kör
nyezetért, amiben Ábrahámmal az 
üdvösségtörténet kezdetét vette, ahol 
az Isten az ember iiánti szolidáris 
szeretetből testté lett, hogy örökre 
köztünk lakjon.

Cseri László felvétele

sősoron az Istenre, aki a történéseket, 
az eseményeket - és abban az ember 
történelmét - majd beteljesíti. Tuda
tában van az emberi nem sérültségé- 
nek, a bűnnek. A bűn kettős vetüle- 
tének: az egymással szembeni bizal
matlanságnak, az Élet Titkával 
szembeni hitetlenségnek. Az ördögi 
körből csak az istenhívő juthat ki. A

A reformáció - lényegében pozitív 
folyamat, tisztító vihar az egyházon 
belül - , megosztotta a keresz- 
ténységeL A fölvilágosodás meg
szüntette a teológia, a keresztény vi
lágfölfogás egyeduralmát A modem 
nemzetállam gondolatának térhódí
tása földarabolta Európát ami a má
sodik világégés után termé-

rai. Nem tekintik a múltat, ami mö
göttük van, hanem teljes erővel neki
feszülnek annak, ami előttük áll 
(Szt.Pál nyomán). Városunkban e 
szellemben találkozhatunk fiatalok 
ezreivel, hogy megerősödjünk érté
keinkben, és szolgáló szeretettel to
vábbadjuk azokat.

A pártért 
és a 

pátriáért
Már nyakig ért a szóáradat, de 

szerencsére megjött a szünet. Az 
utolsó zengetegcs tiráda még 
visszhangzott a hátunk mögött, 
amikor a folyosón szembetalál
koztam azzal, akit kerestem. - 
Az a véleményem - mondta a 
bennfentes - ma semmi sem vál
tozik.

Vajon a somogyi kommunis
ták küldöttei érezték-e, hogy 
mekkora a tét? Hogy nemcsak 
pártjuk, hanem pátriájuk sorsá
ról szólt a napirend. Hogy félre 
kéne tenni azt a gyűrött papírt, 
amelyen a negyven év alatt a jel
ző uralta a jelzettett, az alany 
meg az állitmányt.

Ha a bennfentesnek igaza volt, 
attól tartok, tudom a választ.

Ez a pártértekezlet csak azt vi
hette végbe, ami emberileg el
várható. Azt semmiképpen sem, 
hogy önmagáról kimondja, el
járt felette az idő. Hiszen azok
nak kellett volna kimondani, 
hogy elmúlt, hogy rossz volt, 
hogy vége, akik teljes hittel, 
vagy teljes érdekből végrehaj
tották mindazt, ami zsákutcába 
vitte az országot és vele ezt a me
gyét. Történelmi pillanat lett 
volna, ha sikerül. De már az is,ha 
felismerik, hogy nem sikerülhet. 
Ha valaki feláll és azt mondja: - 
Elvtársak ! Ne vesztegessük az 
időt! Ez már nem a mi dolgunk 
és nem a mi időnk ! Adjuk át a 
helyünket! Itt most sokkal fon
tosabb dolgokról van szó, mint 
hogy mit szólnak Kadarkúton, 
ha mandátum nélkül megyünk 
haza

Ez még belefért volna a 7+1 
percbe. Sőt, talán még tapsot is 
kapott volna, mert rövidebb. 
Mert ez volt a legfontosabb ezen 
a napon. Amig jelemtős javasla
tok felett elsiklott a küldöttsereg, 
az ügyrendi vita több, mint egy 
órán át tartott.

Mik voltak ezek a jelentős ja
vaslatok ? Talán meglepő, de

(Folytatás a 3. oldalon.)

Pécs salue la jeunesse de la rencontre de Taizé



2 A HELYZET 1989.április 28.

TEGNAPTÓL HOLNAPIG TEGNAPTÓL
Felmentés - Taizé______

Felmentését kérte a pápától dr. 
Cserháti József pécsi megyéspüspök, 
kora miatt. A Pécsi Rádiónak erről 
nyilatkozva azonban hozzátette, 
hogy két év múlva szeretné Pécsett 
fogadni a Szentatyát. Cserháti Józse
fet április 19-én köszöntötték 75. 
születésnapján. A magyarországi fő
papokon, köztük dr. Paskai László 
bíboros prímás, esztergomi érseken 
kívül az Állami Egyházügyi Hivatal 
elnöke, továbbá baranyai, tolnai ta
nácsi és népfrontvezetők üdvözöl
ték. A püspöki palotában személye

. sen fejezte ki jókívánságait a katoli
kus egyházmegye főpásztorának dr. 
Dányi Pál, az MSZMP Baranya me
gyei első titkára is.

A pénteken kezdődő pécsi ifjúsági 
egyházi világtalálkozó kapcsán a he
lyi igazgatásrendészetre rendkívül 
nagy feladatot ró az a jogszabály, 
mely szerint a nyugati országokból 
érkező és magánszemélyeknél meg
szálló vendégeknek 48 órán belül be 
kell jelentkezniük a rendőrségen. 
Lapzártakor 15 ezerre becsülik a 
résztvevők számát, és a fiatalok csa
ládoknál laknak a találkozó idején. A 
rendőrség nem a kapitányságon, ha
nem a fogadóhelyeken, megerősített 
létszámmal intézi a bejelentkezése
ket. A jogszabály értelmében a szo
cialista országokból jövő hívőknek 
nem kell bejelentkezniük.

Testvérvárosi hírek_____
Izraeli részről felvetették, hogy 

Pécs létesítsen testvérkapcsolatot va
lamelyik városukkal. A kérdésről 
várhatóan tárgyalni fognak egy izra
eli kultúrális delegáció hamarosan 
esedékes baranyai látogatása során. 
Mint emlékezetes, Magyarország 
1967-ben megszakította a diplomá
ciai viszonyt a zsidó állammal. A 
testvérkapcsolatok felvételéről el-

sonló találkozókat már korábban is 
tartott a Magyar Eszperantó Szövet
ség Baranya Megyei Bizottsága, 
azonban először most fordul elő, 
hogy a lvoviak eleget tudnak tenni a 
meghívásnak. Ez is azt jelzi, hogy a 
szovjet hivatalos szervek fenntartá
sai a külföldimagánkapcsolatokat el
ősegítő és a nyelvi egyenjogúságért

Kiváló vállalat címet kapott 
régiónk közúti építőanyag fu
varosa, az S.számú ÉPFU. Az 
ezerhatszázötven dolgozót fog
lalkoztató üzemegység hat
százharminc-millió forintos 
termelési értéke és nyolc
vanmilliós nyeresége mellett 
kimagasló termelékenységé
vel, a balesetek csökkentésével 
nyerte el a kitüntetést^m elyet 
az ÉPFU vezérigazgató helyet
tesétől, Köves Gábortól vehe
tett á t Koncz István igazgató. 
A Dél-Dunántúl négy megyéjét 
ellátó üzemegység a korszerű 
gépjármüdiagnosztikai, ener
giatakarékossági módszerek 
kidolgozásában és alkalm azá
sában is é len jár.

küzdő mozgalommal szemben meg
szűnőben vannak.

Az angliai Bath és Kaposvár között 
testvérvárosi megállapodást írtak 
alá. A szigetország nyugati részén 
fekvő, 85 ezer lakosú település fejlett 
iparáról, egyeteméről és fürdőjéről 
nevezetes. A kaposvári aláíráson ma
gyar részről a tanácselnökön kívül olt 
volt az MSZMP, a Népfront és a Ma
gyar Demokrata Fórum képviselője.

Pártélet______________
A városi pártértekezleteken meg

erősítették eddigi tisztségében a 
dombóvári és a lenti első titkárt. A 
Tolna megyei városban Cserép Imre,

sából kiderül, hogy a megyei testület 
tagjai kérték: Dérfalvi István, a KEB 
képviselője továbbítsa véleményü
ket a párt ellenőrző bizottságának.

A Függeüen Kisgazda-, Földmun
kás és Polgári Párt ideiglenes Bara
nya megyei vezetősége április 21-én 
alakult meg a pécsi Vasutas Művelő
dési Otthonban. A küldöttek Geren- 
day Istvánt választották meg elnök
nek. A titkár Beok György, a jegyző 
Hangya Antal, míg az ügyész dr. Fel
cser László lett. Szervezési ügyek
ben Beok György titkárhoz lehet for
dulni, aki Pécsett, a Geisler Eta utca
7. sz. alatt érhető el a 18-553-as tele
fonszámon. Az FKgP komlói szerve
zetének zászlóbontó nagygyűlését 
április 24-én tartották meg a Városi 
Tanács dísztermében.

Forgalmi pótlék - vám
Ot megyei városban, köztük Pé

csett, ezentúl évente legalább 25 ezer 
forintos munkaköri pótlékot kell 
kapniuk a helyi közlekedésben dol
gozó autóbuszvezetőknek. Ezt egy 
most megjelent kormányrendelet ír
ja elő. Ugyanez a rendelet a budapes
ti elővárosi forgalomban vezető bus
zsofőrök minimális munkaköri pót
lékát 48 ezer forintban állapítja meg. 
A BKV helyi tömegközlekedésben 
dolgozó autóbuszvezetői óránként 
26 forint 7 0  filléres forgalmi jutta
tásra jogosultak.

A nem külkereskedelmi forgalom
ban beérkező gépkocsik és az 5 0  
ezer forintnál nem nagyobb értékű 
motorkerékpárok vámkezelésére Ba
ranya, Somogy és Tolna megyében a 
pécsi vámhivatal, Zala és Vas me
gyében pedig a zalaegerszegi vámhi
vatal illetékes. Ezt a pénzügy
miniszter és a kereskedelmi minisz
ter új rendelete írja elő, mely április 
8-án lépett hatályba.

Negyven év után végre előkerülhetett rejtekhelyéről a 47.számú pécsi Szent László cserkészcsapat zászlaja és 
kürtje. Az elmúlt vasárnap a Magyar Cserkészszövetség elnöke, dr.Surján László előtt huszonkét ifjú 
cserkészkerületi vezető-jelölt tette le az esküt. Megható pillanat volt, amint többtucat öregcserkész újította meg 
ötven-hatvan évvel tett fogadalmát: "A cserkész híven teljesíti kötelességeit, melyekkel Istennek, hazájának és 
embertársainak tartozik..."Kálmándv Ferenc f e l v é t e l e ______________________________________

őrchaladoll tárgyalások folynak Pécs 
és az ausztriai Grác, illetve Baranya 
és Stájerország közötL Péccsel létre
hozandó partnerkapcsolatok lehető
ségéről érdeklődnek Angliából, az 
Egyesült Államokból, Görögország
ból és Japánból is.

A testvérvárosok eszperantistáinak 
találkozóját rendezik meg április 24- 
e és 30-a között Pécsett. Eszékről, 
Lahtiból, Lvovból, Schwcrinből és 
Szlivenből érkeztek vendégek. Ha

a zalaiban pedig Fritz László maradt 
korábbi funkciójában, az MSZMP 
helyi bizottságában.

Konkrétabb, és a párttagság eliga
zodását jobban segítő tájékoztatást 
tartanak szükségesnek az MSZMP 
Zala megyei fegyelmi bizottságának 
tagjai arról, hogy a Központi Ellen
őrző Bizottság miért érvénytelenítet
te Bihari Mihály, Bíró Zoltán, Király 
Zoltán és Lengyel László pártból va
ló kizárását. A Zalai Hírlap tudósítá

Cukros furcsaságok_____
A jugoszláviai feldolgozó üzemek 

többet fizetnek a cukorrépáért, mint 
a kaposvári gyár, ezért ez utóbbi 
alapanyaghiánnyal küszködik. A So
mogyi Néplap egyik tudósításában 
utal arra, hogy a Kaposvári Cukor
gyár a jövőben az általa felvásárolt 
répa egy részét továbbadja a jugo
szláv üzemeknek, az árkülönbözet
ből képződő többletbevételt pedig a

magyar répatermesztők támogatásá
ra fordítja. Értesülésünk szerint a kü
lönös helyzet azért alakult ki, mert a 
szomszédos ország gyárai akár az 
egész dél-dunántúli répatermést a 
magyar termesztők számára rendkí
vül kedvező feltételek mellett meg
vásárolnák, azonban a hazai gazda
ságok kénytelenek önmérsékletet 
gyakorolni és a kaposváriakkal is 
szerződni. Hosszabb távon ez a meg
oldás jelent számukra nagyobb biz
tonságot, mert az árviszonyok meg
változásával a jugoszláviai import
igény egyik napról a másikra meg
szűnhet. Az alapanyaghiány ellenére 
így a somogyi feldolgozó üzem ab
ból a répából is exportál Jugoszlávi
ába, amelyet neki szállítanak a hazai 
gazdaságok.

Nehézségek az 
ércbányánál___________

A Mecseki Ércbányászati Válla
lat nehézségeire utal üzemi lapjá
nak tudósítása a MÉV szocialista bri
gádvezetőinek tanácskozásáról. 
Eszerint a rubelszorzó változása el
őnyös ugyan számukra, költségeik 
azonban jelentősen növekednek. A 
társadalombiztosítási járulék fel
emelése több, mint 4 0  millió, az 
anyagáremelések pedig 105 miiló 
forintos újabb terheket jelentenek. A 
mecseki uránbányák idei tervszámai 
a vágathajtás és a bányafúras kivéte
lével alacsonyabbak a tavalyiaknál.

Horgászati tilalom - 
strandnyitás___________

Horgászati tilalom van a Balato
non április 20-a és május 19-e kö
zött. Ä tilalom vonatkozik a tóba 
torkolló valamennyi vízfolyásra is, a 
torkolattól visszafelé számított két 
kilométeres távolságra. A Zalán a za- 
laapáti hídig nincs engedélyezve a 
halfogás.

Zalakaroson április 29-én nyitják 
meg a szabadtéri strandot. Elkezdik 
a fedett épület rekonstrukcióját, 
melynek szeptember végéig kell be
fejeződnie. Ä főszezonban a nyári 
épületben lesznek a gyógykezelések. 
Őszig nem működik Zalakaroson a 
szauna, akkor viszont hármat is meg
nyitnak az eddigi kettő helyett. A 
szabadtéri színpadon június 24-től 
augusztus 20-ig minden hétvégén 
lesz előadás.

Sport - lapzártától 
lapzártáig____________

Díszpolgári címmel tüntette ki a 
zalaegerszegi tanács Portisch Lajost, 
a város szülöttét. A nemzetközi 
nagymester Zalaegerszegen érte el 
első sakksikereit. Portisch Lajos a 
hatvanas évek közepe óta csaknem 
minden alkalommal kiharcolta a 
részvétel jogát a világbajnokjelöltek 
versenyére. Többször segítette jó he
lyezésekhez a magyar válogatottat a 
sakkolimpiákon, és ő volt az első táb
lása 1978-ban az argentínai sakk
olimpián aranyérmet szerzett csapat
nak.

A ZTE labdarúgói még nem lehet
nek biztosak abban, hogy bentma
radnak az NB I-ben, azonban esélye
sek arra, hogy a Magyar Népköztár
sasági Kupa elődöntőjébe kerülje
nek. Vácott 2-2-es döntetlent játszot
tak, így kedvező helyzetből várják a 
vissza vágót. A s ió fokiak 1-0-ra nyer
tek MNK-mérkőzéscn az NB III-as 
Dömsöd otthonában.

Több, mint negyven év után ismét 
lesz első osztályú csapata Nagykani
zsának? Ez egyre valószínűbbnek 
látszik, hiszen a Dorog elleni 3-1- 
gycl a "MAORT" sorrendben hato
dik győzelmét aratta. Hét fordulóval 
a befejezés előtt 5 pont előnye van a 
második Csepel, 6 a harmadik 
Oroszlány előtt. A kétcsoportosra és

- HOLNAPIG
összesen 32-es létszámúra "felbrut
tósított" NB II-ből a csoportgyőzte
sek közveüenül fölkerülnek az NB I- 
be, míg a másodikok osztályozó! 
játszhatnak az NB 1 13. és 14. helye
zettjével.

Az NB III Dráva csoportjában a
táblázat élén helyet cserélt a két pak
si csapat. Miután a helybeliek, által 
jobban kedvelt PSE 7-1-re verte a 
Szigetvárt, az Atomerőmű pedig egy 
pontot elveszített a Kaposvári Hon
véd ellen. A többiek jelentős hát
ránnyal követik őket.

A PMSC férfi kézilabda csapata 
23-18-ra kikapott Veszprémben, így 
a hatodik helyen végzetnek. Á

Ófalu
Az ófalui atomtemető létesíté

séről húzódó döntést az illetékes 
közegészségügyi-járványügyi 
főfelügyelőhöz címzett levélben 
sürgeti az érintett települések or
szággyűlési képviselője. A bara
nyai képviselőcsoport keddi ülé
sén határozott erről, miután a 
szakmai vita és a hatósági eljárás 
helyzetéről tájékozódott. Brez- 
niczky József képviselő Pápay 
Déneshez intézett léveiét a tö
megtájékoztatás fórumaihoz is 
eljuttatják.

Az ófaluiak attól tartanak, 
hogy a döntés törvényes határi
dejének halogatása szükség
helyzetet teremt, ami a szakmai 
ellenérveket lesöpörve hivatko
zási alapot ad a nukleáris hulla
déktemető gyors megépítésére. 
A helybeliek szerint a főfelügye
lőnek el kellett volna utasítania a 
létesítés engedélyezése iránti ké
relmet, mivel a beruházónak már 
tavaly június óta nincs területfel
használási engedélye. Bizalmuk 
fogytán, s úgy tűnik, hogy a vita 
kilép az eddig általuk is helyeselt 
szakmai mederből. A Magyar 
Demokrata Fórum, a FÍDESZ,az 
Ófalu Baráti Kör, a helyi taná
csok és társadalmi szervezetek 
május hetedikén, vasárnap békés 
környezetvédelmi tüntetést ren
deznek a tervezett atomtemető
nél. Az ófalui labdarúgópályáról 
délelőtt tizenegy órakor indul
nak a helyszínre, ahol a tiltakozó 
nagygyűlés után a környék ha
gyományőrző népi együttesei 
adnak műsort.

Maróthy László a Paksi Atom
erőmű nukleáris igazgatója a 
tüntetésről értesülve sajnálkozá
sát fejezte ki amiatt, hogy most, 
amikor a szakmai vita a végéhez 
közeledik, teljesen politikai sík
ra terelődik az ügy. Nehezmé
nyezte, hogy az erőmű szakem
berei nem tájékoztathatják állás
pontjukról a helyieket, nem hív
ják meg őket a falugyűlésekre, és 
nem kapják meg a lakók cím
jegyzékét sem.

PMSC nők kiharcolták a bentmara- 
dást azzal, hogy Pécsen 24-22-rc le- 
győzták a Dunaújvárost.

A sakk OB I legnagyobb megle
petését a zalaegerszegi Csuti SK 
okozta, miután a várt kétszámjegyű 
vereség helyett 6-6-ra áll a tavalyi 
ezüstérmes MTK-VM ellen. Két füg
gőjátszma értékelésre vár. A zalai él
táblások a legutóbbi sakkolimpia 
sztrárjait győzték kle. Horváth Gyu
la Polgár Judit, Horváth Tamás pedig 
Polgár Zsuzsa ellen nyert.

Hírrovatunk
szerkesztője:

Felső Pál
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Megújulás?A pártért 
és a 

pátriáért
folytatás az első oldalról

elsősorban nem azok, hogy váltsák 
le Kádár Jánost, vagy hogy rehabi
litálják Nagy Imrét. Merthogy az 
elsőnek nincs gyakorlati jelentősé
ge, a második meg nyitott kapukat 
dönget. Fontos lett volna talán, ha 
alaposabban megvitatják, beve
zessék-e a bizalmatlansági 
indítvány lehetőségét, megszün
tessék-e a delegáltak státusát, 
csökkentsék-e a pártbizottság lét
számát, feloszlassák-e a 
végrehajtó bizottságot, avagy vá
lasszanak-e társadalmi tisztségü 
megyei MSZMP-elnököt. Ezek a 
szervezeti kérdések azért lettek 
volna sorsdöntőek, mert ma Ma
gyarországon sokan úgy vélik, az 
MSZMP-n belül megtalálhatók 
azok a képzett, kormányzásban, 
politizálásban jártas reformerők, 
akik - egy jó koalíció segítségével 
- kirángathatnák az ország szeke
rét az ingoványból. Csakhogy ezek 
az erők akkor szerezhetik meg a 
közbizalmat, ha megszabadulnak a 
politikai kalandoroktól, a haszon
lesőktől, de még azoktól - az 
egyébként tisztességes - emberek
től is, akik ragaszkodnak a 
Kommuimta párt régi eszméihez.

Mindez Somogybán nem történt 
meg. Most mindenki az új főnök
re, Sárdi pádra figyel, aki 38 
éyes • ^ iatal ember, talán nem kö
ti béklyók, már csak azért 
sem,mert az elmúlt három évben a 
bZ0,vJftúnióban tanult. Változnak 
f  dők -M a úgy gondolhatjuk, tá
lán nem járt rossz iskolát,aki ott it
ta a szót, ahonnan a változások 
egykori őrei - kényszerből vagy 
on cm, ez most édesmindegy - a 
szólásszabadság és a megújulás 
eszméjét ráengedték Kelet-Euró- 
para.

Talán az új csapat megvív azok
kal az ideológiai kihívásokkal is, 
m elyek  szintén az értekezleten 
hangzottak el. Bezerédi Zoltán: - A 
kommunista párt 1948-ban és 1956- 
ban külső erőktől kapta a hatalmát, 
ezért van bajban most, amikor öne
rőből kellene megküzdenie érte. 
Dr. Gyenesei István: - A politika 
etikátlansága naponta tetten érhe

tő. Ennek megjelenési formája, 
hogy a deklarációkkal ellentétes 
intézkedések születnek. Dr. Ko
vács Lajos: -Megyepolitikát csi
náljon a párt! Addig, amíg van me
gye, és amíg van párt.

A kisszámú reformerek hangját 
egyelőre elnyelte a változásoktól 
még talán szavakban is irtózó 
csendes többség. Születtek ugyan 
határozatok, de ezek közül egy ki
mondottan halogató: "Hívjanak 
össze hamarosan újabb megyei 
pártértekezletet a helyi választási

elképzelések kidolgozására!" Ket
tő pedig fölfelé címzett: "Legyen 
rendkívüli kongresszus az 
MSZMP országos választási had
járatának megszervezésére! Dol
gozzon ki a KB idegenforgalmi ha
tározat-tervezetet!"

Ez utóbbi a gondolkodás teljes 
csődje. Ez lenne a KB legfonto
sabb dolga - ma 1989 tavaszán? 
Hacsak azért nem, mert ha így 
megy tovább, kiváncsi nyugati tu
risták özöne szakad a nyakunkba, 
hogyan tudunk egyáltalán létezni 
ilyen körülmények között. S ha 
már itt ácsingóznak, hát fürödje- 
nek is egy kicsit.

Zimmer frei.

‘Beíénessy CsaBa

Aligha hívták volna össze az 
MSZMP nagykanizsai pártér- 
tckezletét, ha tavaly ősszel nem rob
ban ki Mózes Pál lakáscsere-botrá
nya. A pártbizottság maradék tekin
télyét alaposan megtépázta az ügy
ben mutatott tehetetlensége. Oly
annyira, hogy az a testület, amely az

ősszel még alkalmasnak ítélte magát 
a megújulásra, ha nem is felhőtlen 
örömmel, de az elmúlt hét szombat
jára összehívta a pártértekezletct. 
Igaz, a kivárás idején több mint hat
százzal csökkent az MSZMP-tagok 
száma Kanizsán és környékén. Zala 
kommunistáinak harmada él itt, 
akiknek többsége nemcsak a városi, 
hanem a megyei pártértekezlet meg
rendezését is kikövetelte.

Hozhat-e egy ilyen fórum válto
zást? Az előjelek nem voltak biztató
ak: nyílt, éles viták szervezeti kérdé
sekről, s a hagyományos titkolózás a 
megválasztandó pártbizottság tiszt
ségviselőinek személye körül. Nem 
is maradt el a "meglepetés", mert el
sőtitkárságra ugyan négyen is vállal
koztak, hárman a korábbi pártbizott

ság vezetői közül. Nem aratott sikert 
az sem, hogy egyikőjük sem vállalta 
a városi televízióban a nyilvánosság 
előtti megmérettetést.

A változást remélők számára 
rosszul indult a pártértekezlet, mert 
az első hozzászólók azt hangoztat
ták, hogy az ilyen összejövetelek ed
dig sehol semmit nem oldottak meg. 
Csak a párttagok bizonytalansága 
nőtt, az altemaü'vok pedig egyre el
lenségesebbé váltak. Szerintük még 
a párton belüli reformerők is alapo
san elvetették a sulykot, mert hisz a 
revizionista restaurációtól, s nem 
holmi visszarendeződéstől kell félte
ni az MSZMP-t.

És a társadalmat?
Szerencsére az ellenvélemény sem 

késett sokáig. A harmadik felszólaló 
a pártértckezlet halogatását egyes 
pártfunkcionáriusok egziszlencia-át- 
mentő akciójának ítélte. A párttago
kat kell meghallgatni, nem csupán az 
apparátust Mondandójában a re- 
formszámy törekvéseire voksolt, és 
felvetette, hogy meg lehetne szüntet
ni a megyei pártbizottságokat.

A továbbiakban csendesebb me
derben folytak az események. Több 
esetben a gondolatok körbejártak, a 
sűrűn használt fogalmak, kifejezések 
kiüresedtek. Akadtak persze így is 
éles felvetések: a párt "öngyilkos" 
káderpolitikájáról, a tagság feje fö
lött, zárt üléseken hozott döntések
ről.

"Hitelképes, uj vezetőkre van szük
ség! - hangzott cl, - Olyanokra, akik 
kiállnak a városért". Többen felszó
lították Gál Róbertét, aki már 19 év 
óta első titkár, lépjen vissza a jelölés
től. Erre később sor is került, és a 36 
éves Szabó Józsefet, a korábbi titkárt 
válaszották meg az új pártbizottság 
élére, aki felszólalásában elmondta: 
azonosul a kecskeméti Reform-mű
hely gondolatiságával.

Az MSZMP nagykanizsai reform
köre, az elsők között, idén március
ban alakult meg. Az értekezleten 
megválasztott négy új vezető közül 
három, így az új első titkár is részt 
vesz a kör munkájában. Hogy ez je
lent-e valamit? Az elkövetkező hó
napok döntik el. Megmérettetésük 
talán nem olyan távoli, mert ez a párt
értekezlet is úgy döntött: javaslja a 
KB-nak a rendkívüli kongresszus 
összehívását

•Rjkli Terene

Nem vagyunk alternatívok... 
és gonoszok sem. Hisz a kettő a 
nehezen tanulók számára csak
nem ugyanaz. Mások vagyunk, 
de ennek sincs jelentősége, mert 
a hatalom birtoklása, kiszolgálá
sa, esetleg tagadása nem tesz ön
magában bölccsé senkit.

Bennünket sem, s igényünk 
sincs rá. Ostoba összeakaszko- 
dások és meddő csörték helyett 
a valóságot választjuk inkább. A 
hallgatag vidék-Magyarorszá- 
got, amelyet szívesen feledné
nek ma is sokan.

Pedig a vad kitalálások és be
csapások napkeleti álom-Veng- 
riája romokban. De azért a ma
kacs homlokok mögött továbbra 
is régi a játék: aki mást akar, 
rosszat akar. S az azonosság köl- 
csönglóriájával övezett fejek 
örömmel szülnének kemény ke
zeknek szóló parancsokat.

Csak hát más kezek kellenek 
végre. Nem őrizni, hanem szét
rombolni a hazugsághalmokat. 
Mert van szegénység. Eltagadott 
múlt. Bősök-Nagymarosok. 
Szétdúlt gazdaság, s adóssághe
gyek, csúcsra járatott magyará
zatokkal. A sarc mellett sebek. 
Reformnak hazudott emberte
lenség. S hozzá a körítés: az ön
korlátozó hatalom megkésett 
nagylelkűsége. Hogy most ismét 
a tiéd a gazdátlan ország! A le
kezelt perem-Magyaroszág is a 
miénk.

Csak már a toldozgatáshoz is 
kevés a kétségbeesés beletörő
dése, vagy a helyzet diktálta 
hangulatok finom rögtönzései. 
Garanciák kellenek végre, s 
nemcsak a rideg számítással el
várt áldozatok, mert a térkép 
szerint az őrség, a Zselic, az Or- 
mányság is Európa. Bár egyik 
sem éppen világkiállításra való.

Ha érdekükben szólni "alterna
tiva”, akkor mi mégiscsak itt
szülött másszülöttek vagyunk, s 
Wittgenstein filozófus urat is 
tiszteletlenül kiforgatva valljuk, 
amiről nem lehet hallgatni, arról 
beszélni kell.

Bizony, Feleim, holnap reggel
re múlt lesz a jelen, s a pironko- 
dásből évszázadokra elég.

Lectori salutem!

M ost már országvilág megtudta a 
tévé és a rádió jóvoltából, hogy 

az egyik sikeres vállalat igazgatója 
egy évi prémium gyanánt nyolcmil
lió forintot kapott. Törvényesen, ter
mészetesen. Egy ÁBMH rendelet 
alapján, amely az anyagi érdekeltség 
javításának /igen dicséretes/céljából 
újraszabályozta a vállalati vezetők 
javadalmazását, és megszüntette 
egyebek közt a prémiumplafont is. A 
rendelet nagyszerű eredményének 
könyvelhető el, hogy tavaly a válla
latvezetők átlaga - hallottuk egy fe
lelős nyilatkozótól - a 4o ezer körüli 
alapfizetéséhez egymillió körüli pré
miumhoz jutott. Ez tehát az áüag és 
1988-ra vonatkozik. De ne higgyük, 
hogy ez az átlag egyenlősdit is jelent, 
nem! A vezetőknek csak mintegy 
egyharmadánál jelentkezett komo
lyabb emelkedés, mondotta az ille
tékes.

A nyolcmilliós prémium szenzáci
ója engem kevésbé érdekelt volna, ez 
az átlagos szám azonban mélyen, na
gyon mélyen megrázott. Nem mon
dom, azért is, mert - noha nem va
gyok gyanakvó természet - az élet ki

fejlesztette bennem a rosszhiszemű
séget. Ha én igazgató lennék és 
nyugdíjba készülnék /korkedvez
ménnyel vagy anélkül/, én is tudnék 
kiemelkedő eredményt produkálni, 
egy alkalommal /és utoljára/ leg
alábbis, például úgy, hogy eladnám a 
gyár kulturházát. S ha igazgató len
nék, nyilván nem csak ez az egy öt
letem volna. És megnyugtatásul arra 
gondolnék, hogy tavaly többfelé is 
emelték a vezetőállásuak bérét, álta
lános tendenciáról van szó tehát, az 
anyagi érdekeltség és a vezetők fele
lősségérzetének javítása jegyében. 
De arról is szó lehel, hogy a bérren
dezés nagy társaddalmi reformját 
végtére is valahol el kell kezdeni, és 
hát hol másutt, ha nem odafent.

De nem vagyok igazgató, ezért az
tán semmi ilyesmit nem gondoltam, 
sőt. Az jutott eszembe, hogy mindez 
akkor, azután, azzal egyidejűleg tör
tént, hogy hazánkban nyilvánosan is 
beismert ténnyé vált, hogy válságba 
jutottunk. Válsághelyzet van tehát, s 
mit tesz ilyenkor a vezető? Egy Le 
Iacocca nevű világhíres menedzser 
pálduál, midőn sorsa úgy hozta, hogy

beállt a Chrysler céghez, amely a 
csőd szélén tántorgott, természetesen 
mindenekelőtt egy részletes és szak
szerű stratégiát dolgozott ki, s ennek 
egyik része menthetetlenül az volt, 
hogy meg kell húzni a nadrágszíjat; 
a cég alkalmazottainak is, ha fenn 
akarnak maradni, áldozatokat kell 
vállalniuk. Ennek érdekében Mr. Ia
cocca először is leszállította a saját 
fizetését évi egy dollárra. Hadd ad
jam át neki a szót:

"Nem azért szabtam meg 1 dollár
ban a fizetésemet, hogy eljátsszam a 
mártírt. Azért tettem, mert szembe 
kellett néznem az egyszerű dolgo
zókkal. Azért tettem, hogy amikor 
fölkersem Doug Frasert, a szakszer
vezet elnökét, s a szemébe nézhessek 
és azt mondhassam: "Ide figyeljen, 
azt akarom maguktól, hogy vállalja
nak áldozatot", s ő ne vághasson 
vissza azzal, hogy: "Te nyavalyás, te 
miféle áldozatot vállaltál?" Ezért tet
tem, jól megfontolt, hűvösen végig
gondolt, gyakorlati okokból. Azt 
akartam, hogy alkalmazottaink és 
szállítóink azt gondolják: "Követem 
azt a fickót, aki ilyen példát mutat"

Mr. Iacocca "hűvösen végiggon
dolt, gyakorlati" szempontja bevált. 
Már csak ezért is érdemes megtudni, 
milyen tanulságokat vont le ő maga 
az ügyből:

"Rájöttem, hogy az emberek nagy 
áldozatvállalásokra is hajlandók, ha 
mindenki részt vállal a megpróbálta
tásból. Ha mindenki egyaránt szen
ved, hegyeket lehet elmozdítani. De 
ha csak egyszer is kiderül, hogy va
laki lóg, hogy nem viszi a rájutó ter
het, az egész összeomolhat."

Némi pirulással ugyanebből a for
rásból idéznék még egyetlen monda
tot: "Vezetni ugyanis annyit jelent, 
mint példát mutatni."
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Mit hozhat Délnek a Világkiállítás?
B orsod , Szabolcs máris lá
zadozik. A Tiszántúl nyug
talan. Nyeregben csak a fő
város és a Dunántúl északi 
polgárai érezhetik magu
kat, hiszen ha az osztrákok
kal megkapjuk a világkiállí
tás jogát, s a magyar parla
ment is rábólint, e térségek 
biztos fejlődés reményében 
várhatják a következő éve
ket. De mit hoz nekünk, itt 
D él-N yugaton a félve-re- 
mélve várt Expozíció?

A Magyar Gazdasági Kamara 
ügyvezetősége január utolsó napján 
tárgyalta meg a Világkiállítás előké
szítésének helyzetét. Idézet az ülés 
emlékezte tőjéből:

"A Kamara az ország nemzeti ér
dekeit szolgáló, nagyjelentőségű 
vállalkozásnak tartja a Világkiállí
tás közös megrendezését, és az erre 
vonatkozó pozitív döntést támogat
ja^...] Világosan kell azonban látni 
a gondokat is. A Világkiállítás 
okozta fellendülés elsősorban - de 
nem kizárólag - egy elég jól körül
határolt területet érint majd: az inf
rastruktúrát, az építőipart, a keres
kedelmet és a szolgáltatást, területi
leg pedig az egyébként is fejlettebb 
Budapestet és Nyugat-Magyaror- 
szágoLf...] Az ügyvezetőség meg
győződése, hogy a Világkiállítás 
megrendezésével kapcsolatos teen
dők megvalósítását társadalmi 
üggyé kell tenni, s ahhoz mozgósí
tani kell a lakosságot és a vállalato
kat az ország egész területéről.!...] 
Idegenforgalmi kapacitások bővíté
se szükséges a rendezvény által köz
vetlenül nem érintett területeken is. 
A Világkiállításhoz illeszkedő ide
genforgalmi, kulturális, szakmai ta
lálkozók szervezése kívánatos az 
ország egész területén."

Véleményt kértünk régiónk me
gyei tanácselnökeitől is.

Dr.Gyenesei István, Somogy 
megye:

- Először is, egy ilyen horderejű 
eseményt aszerint megítélni, hogy 
közvetlenül hoz-e valami hasznot 
nekünk vagy sem, mindenképpen 
szűklátókönlségrc vall. Ráadásul ez 
egy túl kis ország ahhoz, hogy egy 
fejlesztés ne válna valamilyen mó
don közkinccsé. Ugyanakkor két
ségtelen, hogy Somogy közvetlenül 
is gazdagodhat a világkiállítás által. 
Nagyon könnyen elképzelhető,

hogy 1995 után a Nyugat-Európát 
tőlünk elválasztó, sok szempontból 
minőségi különbséget jelző vonal 
nem a magyar-osztrák határon hú
zódik végig, hanem Magyarorszá
gon belül, mondjuk a Duna mentén. 
Végül, hogy milyen kézzelfogható 
előnyöket remélhetünk a rendez
vénytől? Azt, hogy teljessé válik a 
dunántúli úthálózat. Az M7-csnck a 
határig történő kiépítése minden
képpen meg kell, hogy történjen. Ha 
komolyan vesszük az Alpok-Adria 
eszmét, akkor pályát kell biztosí
tanunk az Olaszországból, Ausztri
ából, Jugoszláviából hozzánk érke
zőknek. Aztán a vállalkozásnak - 
mert a világkiállítást csak így sza
bad felfognunk -, nyilván lesznek az 
idegenforgalmat fejlesztő elemei is. 
Ezek pedig nem csak Budapestet 
fogják érinteni, hanem a Balatont, 
ezen belül a déli partot is, amely a 
hazai idegenforgalom igen jelentős 
területe. Sem az M7-est, sem pedig 
a Balatont nem viszik cl a kiállítás 
után, ezek itt maradnak és fejlődé
sük Somogy megyét gazdagítja 
majd.

Varga László, Zala megye:
- Mivel egzakt számítások nem lé

teznek, a közvéleményhez hasonló
an én is érzelmi alapon alakítottam 
ki a véleményemet. Ez az ország 
már nem egyszer szaladt visszafor
díthatatlanul kényszerpályára azért, 
mert lényeges kérdéseket érzelmi 
alapon döntöttünk el. Én Zala me
gye térségi adottságai miatt is világ
kiállításpárti vagyok. Az Európával 
történő integrálódás éppen földrajzi 
elhelyezkedésünkből fakadóan ked
vezően érinthet bennünket. Termé
szetesen nem közvetlenül, hanem 
hosszú távon, áttételesen. Az, hogy 
megyénk az ország nyugati részén 
terül cl, önmagában is óriási lehető
ségeket kínál, s akkor még nem be
széltem a Balatonról. Minden olyan 
döntés, amely kapuinkat nyitja ki, 
amely az egymáshoz tartozásunkat 
erősíti, amely gazdaságunk számára 
nélkülözhetetlen kapcsolatokat hoz 
létre,- számunkra nagyon kedvező. 
Gazdasági helyzetünk tartós rende
zéséhez olyan nemzetközi együtt
működésre van szükség, melynek 
létrejöttét a világkiállítás feltétlenül 
elősegítené. A közvetlen haszonról 
nincsenek illúzióim. Az infrastruk
túra sürgető fejlesztését az aprófal
vakban élő lakosság számára nem a 
világkiállítás hozza meg. Komoly 
adósságainkat ettől függetlenül, az 
államigazgatás megváltozott maga

tartásával kívánjuk rendezni már a 
tervezett világkiállítás előtt.

A kiállítás szükségességének 
megítélése roppant ellentmondásos. 
Mint mondtam, én világkiállításpár
ti vagyok, de ez korántsem jelenti, 
hogy erről ugyanígy vélekednek 
akár országgyűlési képviselőink, 
akár munkatársaim, itt a megyei ta
nácson. Konkrét adatok hiányában 
sajnos képtelenek vagyunk felmér
ni, hogy egy ilyen döntés vállalása 
milyen kényszerpályákat jelent a ta
nácsi munkában. A kialakult hely
zet tragédiájának azt tartom, hogy 
az ország ketté fog szakadni. Bármi
lyen döntés szülessen is, az ország 
fele csalódni fog. A Duna túlsó fel
én lévő országrész ellenérdekeltsé
gének ellensúlyozását már az első 
pillanatban meg kellett volna terem
teni.

Piti Zoltán, Baranya megye:
-A kiállítással egyrészt demonst

rálni tudnánk a világnak korszerűsí
tési, átalakítási szándékaink ko
molyságát. Másrészt lehetne egy 
olyan belpolitikai cél, amelynek el
érése érdekében összefog az ország. 
Sajnos ez utóbbitól nagyon messze 
vagyunk. Én nem azt fájlalom, hogy 
vitatkozunk, hiszen ennek most van 
az ideje, de kevesellem azoknak a 
számát, akik amellett érvelnek, 
hogy megrendezzük a kiállítást. Pe
dig 1995-ben a mi helyzetünk meg 
a világ helyzete közti különbség is 
jobban érzékelhető lenne, ez is ösz
tökélhetne bennünket a felzárkózás
ra. Ebből az alkalomból sort keríthe
tünk több olyan beruházásra - hír
közlés, közlekedés, idegenforgalom 
-, amelyek égető hiányokat pótol
hatnak, ráadásul nem apránként, ha
nem egyszerre, rövid idő alatt való
sulnának meg. Hogy túl nagy teher 
lenne? Szerintem nem hazai, hanem 
főként külföldi tőkéből kellene épít
kezni. Mi mindig csak úgy általában 
kínáljuk fel ezt a lehetőséget. Most 
egy ilyen rangos esemény alkalmá-
Például Nagyatád...Dél-Dunántúl 
egyik látványossága a 
szoborpark.CserI László felvétele.

ból nyilván nagyobb lenne a vonze
rő. Ez persze Budapest-Bécs világ
kiállítás lenne, így Baranya csak 
közvetlenül húzhatna hasznot a fej
lesztésekből. De ez elsősorban nem
zeti ügy, ugyanakkor viszont a hoz
zánk érkező turisták nem ragadná
nak le a fővárosban, eljönnek más 
tájakra is, ha hírét veszik, hogy ér
demes. Én úgy gondolom, a 2ooo 
éves, műemlékekben, kultúrális ér
tékekben gazdag Pécs, a nemzetisé
gi emberek sajátos világát kínáló 
Baranya vonzó lehet a látogatók 
számára.

Tamás Adám, Tolna megye:

-Tudomásom 
szerint a vi
lá g k iá l l í tá s  
4o-6o milliárd 
forintos ide
genforgalm i, 
15 milliárdos 

infrastrukturális és 4o milliárd fo
rint létesítmény-fejlesztési beruhá
zást jelent Magyarországon. Az el
ső szakaszban a vidék érdeke sérül
ni fog, hiszen mindenekelőtt a két 
főváros tengelyére fűzve kell az ide
genforgalom, a közlekedés fejlesz
tésében gondolkodni. Értelemsze
rűen éveken keresztül erre koncent
rál majd a költségvetés. De vállalni 
kell ezt a helyzetet, mert lehetőséget 
ad az infrastruktúra fejlesztésére, és 
a gazdaságot is rövid idő alatt fel
élénkítheti, s ez a vidék számára is 
a továbblépést jelent. Tolnában is 
egyesületet hozunk létre azzal a cél
lal, hogy felkutassa a megyében 
meglévő lehetőségeket. Én a legna
gyobb fantáziát a gyógyturizmus- 
ban, a népművészet vonzerejében, a 
bor- és vadászturizmusban látom. 
Korszerűsödhet a távközlés, netán 
előbbre hozhatjuk a szekszárdi Du- 
na-híd építését, és a 6-os utat is 
négysávosra szélesíthetjük.

-Honnan lesz erre pénz?
-Több forrásból. A központi ide

genforgalmi alapból is részesedünk, 
és a külföldi vállalkozók mellett 
számítunk a Tolna megyei befekte
tők vállalkozói érdeken alapuló 
részvételére is. Ha Tolna megye be
illeszkedik a központi programok 
sorába, akkor a költségvetésből is 
jelentősebben részesedik a jövőben.

A téli országgyűlési ülésszak előtt 
a megyei képviselőcsoport a több
ség a világkiállítás ellen foglalt ál
lást.

- Ezt az indokolta, hogy a képvise
lők tisztában vannak az ország hely
zetével, s tartanak egy ilyen jelentős 
vállalkozástól. Véleményüket tisz
teletben tartva mégis azt mondom, 
meg kell próbálnunk felkutatni az 
anyagi lehetőségeket. Amennyiben 
a belső és külső feltételek nem ele
gendőek, még mindig azt mondhat
juk: nem csináljuk. De nem indul
hatunk eleve úgy, hogy nem fog si
kerülni.

Legszívesebben a fák miatt 
lennék berzencei. És ha már 
berzencei lennék, sétálgat
nék csak a barokk templom  
és tanácsháza közötti park 
gesztenyéi alatt, gyönyör
ködve a csavart törzsű platá
nokban. S ha még nagyobb 
békére vágynék, az iskola 
parkerdejében sétálgatnék 
megint csak platánok, hár- 
sak és gyertyánok alatt; ott, 
ahol a sportpályáink is van
nak, természetesen Villány vi
lágítással. Bár nem kérdez
ném a tanácselnökömet, iga
zából miből is telik nekünk 
ekkora fényre...

A fenyők mögül, az úton Filó Jó
zsef igazgató úr jönne felém őszen, 
botjára támaszkodva. Fehér köpenye 
csikkzsebében töltőtollakkal. Szcr- 
vusszal köszönnék neki. Hisz. rég

összetegeződtünk volna azokon a 
társadalmi munkákon, amiket az is
kola szervez. Mert ha berzencei len
nék, berzencei szülő is lennék: né
metre járatnám a lá
nyaimat és számítás
technikára. Esténként 
pedig együtt kocog
nék velük a hamaro
san elkészülő erdei 
tomapályán. S ha már 
úgyis ott vagyunk, ke
rülnénk egyet a tanácselnök főtéri 
háza felé. O vörös arcát törölgetve 
sört inna a verandán, én meg azt kér
dezném, mi újság János. Mert tőle 
mindenki azt kérdezi; legalábbis, aki 
igazi berzencei.

- Vízvezetékünk van - mondaná ő -
ami családonként húszezerbe ke

rült. A harminc utcánkból huszonöt 
aszfaltos, az házanként négyezeröt
száz. Ha döcögve is, de beindult a 
szemétszállítás,s a könyvtárunk is el
készült volt fogadóban. Esztergált 
korlátos lépcső visz az emeletre, s

már ott sorakozik tizenkétezer kötet. 
Mellettük negyven féle újság meg 
folyóirat. A földszinten pedig a klub

szobák a szakköröknek és az ének
karnak.

- Vasárnap is megyünk Pestre éne
kelni. Ha kedved van, jöhetsz velünk 
- mondaná Kakrik János tanácsel
nök. S ha már kilihegtem magam a 
parkerdei kocogás után, arról beszél
ne, most a színháztermet kell felépí
teni, mert bálokat, falugyűlést is ren
dezni kell valahol, és az iskola torna
termét kinőttük. Pedig csak 1981-ben 
épült, amikor másutt már lefcle..Még 
sincs olyan hely, ahol rendesen ösze- 
jöhetne az ember.

- Igaz, János - mondanám neki -, 
tényleg kinőttük már azt a tornater
met. S mi az a húsz millió, amibe egy 
ilyen színházterem kerül?

- Sok pénz, de 
megcsináljuk! - bi
zonygatná ő a poha
rakat töltve. - Hadd 
irigykedjenek a ka- 
proncaiak, ha majd a 
Dráván túlról átjön
nek látogatóba. Mert 

ha Bcrzencén élnék, jugoszláviai 
testvérvárosom is lenne, s hajításnyi- 
ra a falutól külön határátkelőhelyem. 
Golára, Zsdálára járnék konyakért 
meg Gorenjéért, ők pedig onnan mű
trágyáért hozzánk, mert most az az 
éri meg.

Visszafele lekezelnék az ismerős 
határőrökkel, beugranék egy üdítőre 
a büfés Mártikéhoz, aki ráadásul sző
ke, s természetesen berzencei. Kor
tyolgatva a hűtött Traubit a mi Fcstc- 
tics-kastélyunkról beszélgetnénk, 
meg az olt ápolt elmebetegekről, 
akik a kerítéshez tapadva cigarettát

szoktak kunyerálni tőlünk, vagy csak 
ülnek szótlanul az ebédlő barna asz
talánál, s rózsaszín, meztelen babák
kal játszanak.

Bár, ha igazi berzencei lennék, nem 
is szólnék az elmebetegekről. Kor
tyolgatva a Traubit, azt emlegetnénk 
inkább, hogy mi berzenccick évi há
romszáz tehót fizetünk, de sebaj, 
mert gyönyörűek a tiszafák!

Ha berzencei lennék, ücsörögnék 
csak a parkban esténként a templom 
előtt. Hallgatnám a toronyóra ütése
it, hársillatot sodorna a szél, s miköz
ben a színházteremből Bach-muzsi- 
ka szólna; arra gondolnék, talán Bcr- 
zencc és az összefogás a sírás nélkü
li álom; az, amiért még érdemes...

Bár esténként fáradt lennék, mert 
nem találnék otthon munkát, S 
ingáznék hétszáz más bcrzenceivc! 
együtt Csurgóra, Nagyatádra vagy 
még messzebb.

Akkor meg mikor ücsörögnék 3 
gesztenyék alatt?

‘Benczc Jántf

Talán Berzence
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Hazánknak
ideiglenesen

tartozó
szovjet

csapatok
Az energiaárak emelésével szapo

rodnak a kifizetetlen villanyszámlák 
is. A múlt év végén már egymilliárd- 
kétszázmillióra rúgott a közületek 
hátraléka, a lakosság pedig százhúsz
millió forinttal tartozott az áramszol
gáltatóknak. Sokan méregetik riadt 
pillantásokkal villanyórájuk pörgő 
számlálóját, s ha csenget a díjbesze
dő, utolsó forintjaikat keresgélik 
pénztárcájuk mélyén. Nem mentege
tőzhetnek, nem hivatkozhatnak sért
hetetlen termelési érdekeikre, mint a 
nagyfogyasztók, ő k  váiják csak szo
rongva a második csengetést, aztán, 
ha nem fizetnek, egy hét múlva jön a 
szerelő, hogy lekapcsolja az áramot.

Ugyanakkor hiteles forrásból tud
juk, hogy a régiónkban állomásozó 
szovjet csapatok negyvenmillió fo
rinttal iratkoztak fel a DÉDÁSZ kö
zületi adósainak listájára.

- A hír igaz - erősítette meg Hatva
ni György, a Magyar Villamos Mű
vek Tröszt vezérigazgatója. - A szov
jet egységek valóban tartoznak, de 
ennek behajtása a legegyszerűbb. Ha 
nem tudunk megegyezni gazdasági 
vezetőikkel, egy magyar-szovjet ve
gyesbizottsághoz fordulhatunk. Ed
dig ez eredményes volt.

- A fizetésképtelen magánfogyasz
tókat két felszólítás után kikapcsol
ják. Megtörténhet ez egy szovjet 
laktanyával is?

- Nincs különbség. A közületi fo
gyasztókhoz hasonlóan - üzembiz
tonságuk veszélyeztetése nélkül - el
őször a vételezhető energiamennyi
séget korlátozhatjuk; s ha szükséges, 
fokozatosan kikapcsolhatjuk őket is. 
Bár tudomásom szerint a szovjetek 
esetében erre még nem került sor...

A szovjet alakulatok gazdasági ve
zetőivel folytatott pécsi tárgyalás 
részleteiről nem számolhatunk be 
olvasóinknak, mert a DÉDÁSZ gaz
dasági igazgatóhelyettese nem en
gedélyezte beosztottjának, hogy la
punkat arról is tájékoztassa. A szol
gáltató vállalati vezető üzleti kor
rektséggel magyarázta álláspontját. 
Az viszont kiszivárgott tény, hogy a 
hitel-fény ára előbb-utóbb megtérül. 
Reméljük, hogy a csapatkivonások 
nem késleltetik a számlák rendezé
sét, s az utolsóként távozó gondosan 
leoltja majd maga után a villanyt.

Konvertibilis
művese

Úgy hírlik, nyugati tőkével műve- 
seállomást létesítenek Baján. Kiket 
fognak ott kezelni? Forintért vagy 
valutáért? Esetleg sztk-alapon?

Erről kérdeztem a bajai kórház 
igazgató főorvosát, dr. Bohner Jó
zsefet:

-A megyei kórház műveseállomása 
képtelen ellátni a betegeket. Ezért 
szeretnénk Baján egy másikat is ki
alakítani. így kevesebb utaztatással 
gondozhatnánk a rászorulókat. De 
1991 végéig, 1992 elejéig nem tudjuk 
biztosítani a működtetéséhez szüksé
ges helyiségeket.. A másik problé
ma a gépek beszerzése: esetleg a me
gye vagy a minisztérium vásárolná 
meg őket. Van egy másik megoldás 
is, és igazából ez kavarta fel a közvé
leményt Egy nyugat-német állam
polgár, dr. Szántó Teofil megkereste 
a városi tanácsot és a kórházat azzal 
az ajánlattal, hogy a betegei számára 
műveseállomást szeretne létesíteni 
Baján. A kezelésekhez négy működő 
és egy tartalék gépet biztosítana az 
alkatrészutánpótlás mellett. Cseré
ben mi nyújtanánk a szükséges kór
házi hátteret az orvos külföldi bete
geinek. Gyógyszertárunk pedig a kí
vánt oldatokat állítaná elő.

-Melyik megoldásnak van na
gyobb esélye: a hagyományosnak 
vagy vállalkozói formának?

- A tárgyalások most folynak, de a 
nyugat-német kolléga ebben a pilla
natban hiába is adná a gépeket, mert 
nem tudnánk őket elhelyezni. Ha ezt 
az utat is választanánk, telente akkor 
is a Baja környéki betegeket gyógyí
tanánk. így a kecskeméti megyei

kórházra nehezedő nyomás is eny
hülne.

- Nem szenvednek így hátrányt a 
hazai betegek?

- Bács-Kiskun lakosságát a megyei 
kórház és a szegedi klinika látja cl. 
De ha a feszült helyzetet enyhíthet
jük, miért ne használnánk ki? A kecs
keméti kollégák már két műszakban 
dolgoznak, és egy harmadik beindí
tásán gondolkodnak. Kinek jó  ez?

-Vannak-e megfelelő szakem
bereik?

-Nem holnap indul a művcseállo- 
más, és ha megkapjuk a gépeket, ki
képezzük a szakembereket is. Egy 
művese dialízissal foglalkozó orvos 
máris szeretne a városban leteleped
ni, számára igyekszünk státuszt biz
tosítani.

-Ki fizeti végeredményben a mü- 
veseállomás költségeit?

-A kórház kizárólag a helyet adja. 
Pénzt a megyei tanácstól vagy a mi
nisztériumtól várhatunk. A tanács vi
szont közös vállalkozást szeretne, de 
a német kolléga az önálló létesítés
hez ragaszkodik. Betegeit három
négyhetes turnusokban gyógyítaná, 
üdültetné májustól szeptemberig, s 
kezelné az itt nyaraló nyugati állam
polgárokat is. Ha ez nem sikerül, va
lószínűleg visszalép a telepítéstől.

-Elképzelhető, hogy három év 
múlva két müveseáilomás műkö
dik majd Baján?

-Igen, és ezzel mindannyian csak 
nyernénk, mert átlépve a megyehatá
rokat, gyógyíthatnánk a hozzánk kö
zeli tolnai települések betegeit is.

'Takács Zsuzsa

Rakéták az angolparkban

László nem tágít!Czoma
Puskaporos a hangulat Keszthe

lyen. Dr.Czoma László ország
gyűlési képviselő egy rádióriportban 
azt állította: a város lakói lőporos 
hordón élnek, a laktanyában tárolt ra
kéták veszélyt jelentenek a keszthe
lyiekre. Elszabadultak az indulatok. 
Pánikkeltéssel és az idegenforgalom 
veszélyeztetésével vádolták a képvi
selőt.

Veér Miklós, a városi tanács elnö
ke ennél azért higgadtabb:

- Egyetértek dr.Fehérvári Tamás 
ezredessel, az egység parancsnoká
val abban, hogy egy benzinkút is je
lenthet ekkora veszélyt a városra, ha 
nem tartják be az előírásokat. Sem
miképpen sem tartom fenyegetőnek 
az itt állomásozó magyar alakulat vé
delmi rakétáit. Én inkább a képvise
lő véleményét tartom veszélyesnek. 
Szavára odafigyelnek, ezerszer meg 
kellene gondolnia, mit mond. Kije
lentése károkat okozhat a város ide
genforgalmának. Ha elhiszik a turis
ták, amit mond, esetleg elkerülnek 
bennünket.

- A városban milyen visszhangja 
volt a képviselő kijelentésének?

- Erről a kiskondás mese jut az 
eszembe, amelyben először és má
sodszor elhiszik, hogy jön a farkas, 
de harmadszorra már nem sietnek a 
bajbajutott megsegítésére. Anélkül, 
hogy bántani akarnám dr.Czoma 
Lászlót - hiszen a mindenkori tanács
elnök kötelessége együttműködni a 
képviselővel - nem értek vele egyet 
ebben a dologban. Tudni kell persze 
azt is, aligha van olyan keszthelyi, 
aki örülne hogy laktanya van az egy
kori kastélyparkban. Ma azonban 
nincs olyan helyzetben az ország, 
hogy a kormány elköltöztethessen 
egy laktanyát. Hosszú távon persze 
szükséges lenne.

Dr. Fehérvári Tamás ezredes telje
sen megalapozatlannak tartja dr. 
Czoma László aggodalmait. El
mondta, az egységében hagyomá
nyos, kislöltetű rakéták vannak. Há
ború esetén is csak hadműveleti terü
leten vetnék be őket. A robbanás a 
laktanyában teljesen kizárt, techni
kailag lehetetlen. Nem csupán azért, 
mert a tűztől és a villámcsapásoktól, 
valamint más behatásoktól védik a 
rakétákat, hanem mert a robbanáshoz 
annyi előfeltételnek kell azonos idő

ben teljesülnie, hogy egy ilyen vélet
len műszaki képtelenség.

Mindezek ismeretében dr. Czoma 
Lászlót is felkerestük.

- Vannak a városban, akik azt állít
ják, hogy ö n  tulajdonképpen így kí
vánja "visszafoglalni" a teljes kas
télyparkot. Azzal igyekszik rábírni a 
honvédséget a távozásra, hogy a ve
szély érzetét kelti a lakosságban.

- Bár a honvédség mindent megtett, 
hogy az általuk használt területen tö
megével ne pusztuljanak ki nagy fák, 
de ez már mégsem park. Milliók kel
lenének, hogy az a rész is régi fényé

ben pompázzon. Nyugodt szívvel ál
líthatom, a problémát nem emiatt ve
tettem fel.

- Hanem?
- A realitás kényszerítene ki belő

lem. Egyébként a Magyar Hírlap áp
rilis 8-i számában megjelent egy in
terjú Ungvár Gyula mérnök vezérőr
naggyal, a Magyar Néphadsereg 
fegyverzeti és technikai főcsoportfő
nökének helyettesével, aki nem ta
gadta, hogy Keszthelyen, a városba 
ékelve valóban állomásozik egy lég
védelmi alakulat Felajánlotta, hogy 
látogassak cl a laktanyába. Azonnal 
át is mentem, s meggyőződtem róla, 
azok az eszközök valóban jó kezek
ben vannak. Mindenfajta óvintézke
dést megtesznek, nehogy emberben,

értékben kár történjék. De mégis azt 
kell mondanom, száz százalékos vé
delem nincs.

- Feltételezem, már korábban is 
tudta, mi van az úton túl. Miért csak 
most szólt?

- Korábban csak egy segélykiáltás 
hangozhatott volna cl tőlem, amely 
stílszerűen szólva nem csapódott 
volna be sehova. Ám most változott 
a helyzet: április végétől csapatkivo
nások történnek hazánkból. Itt az al
kalom, hogy körülnézzenek a Ma
gyar Néphadsereg vezetői, - hiszen 
tudom, jó kezekben van a tárca - ho

va lehetne elhelyezni az itteni alaku
latot.

- Sokan vádolják ö n t pánikkeltés
sel, sőt azt tartják, hogy az idegenfor
galom rovására mehet az újabb 
"keszthelyi-ügy".

- A Hévízi-tónál is így kezdődött. 
Szóvátettcm, hűl a víz! S mi történt? 
Azok támadtak meg, akiknek a saját 
jól felfogott érdekükből támogatniuk 
kellett volna. így például az idegen
forgalmi szervek is. De ettől a tó még 
hűlt tovább. S most ugyanez a hely
zet. Ezért várnám az illetékesektől, 
hogy ne a félelem munkáljon, hanem 
a közös akarat Hogy ezt az alakula
tot innen elhelyezzék olyan területre, 
ahol ugyanígy teljesíthetné feladatát.

Hikfi JcrtTic

Tűz van babám (?)
Szeretem a tűzoltókat Illetve...
Azon kaptam magam a napokban, 

hogy ez a mondat elkezdett bennem 
múltidejűvé ridegedni. Csupa kese
rű lett a szám. Sose volt bajom ed
dig a tűz oltóival. Csiholóival meg 
pláne. Se nem gyújtottam nekik, 
sem ők nem oltottak nekem. Lehe
tett így őket nem szeretni? Szinte 
kizárt.

Most viszont - szömyülök, ször- 
nyűlködök -, még a vadakat terelő 
juhászoktól is kezd elmenni a ked
vem. Nemhogy a tűzoltószcretés- 
től. Nem is tetszem magamnak emi
att. Határozottan.

Határozatot hozott rám ugyanis 
az én kedves tanácsom, miután az 
én kedves tűzoltóim begyújtottak 
ott nekem. Úgy odatették alám a pa
razsat tűzoltóhatóságék, hogy egy 
enyhe áprilisi szél, aztán adózot- 
tamból vagy 5000-et büntetésbefi
zetek, vagy "25 napi elzárásra át
változtatom." Igen, igazi, valósá
gos, fegyőrfelügyelte állami töm- 
löcbe.

Vétkem - gondolom sejted Ked
ves Olvasó -, nem közönséges,

már-már égető. Égetnivaló lettem, 
mert beengedtem a megroggyant 
épületében frizurabodrozni életve- 
szélytelcnül tovább már nem tudó 
dombóvári fodrászokat az igazga
tásommal szerencsétlenítctt dom
bóvári művelődési otthon /  a rogya
dozó fodrászatnak szomszédos/ 
épületébe. Ez még hagyján, iste
nem, jószívű vagyok. De nem je
lentettem be eme korszakhatáros 
lépésemet a Tüzek HIVATALÁ
NÁL. Ilyen önállóskodó vagyok. 
Csak úgy a magam szakállára...

És amilyen megátalkodott /is/ va
gyok, be sem akarom látni, hogy a 
művelődési ház öltözőjében, ahol 
fennálásunk óta mindennapos a 
hajmosás meg a fürdés /táncosok, 
színészek, testépítők köréből/, meg 
amely helyiség amúgyis "C" tűzve
szélyességi fokozatú, tehát épp 
hogy csak nem robbanáskész, miért 
tekinteném a "tűzvédelmi helyzetre 
kiható", bejelenteni való tevékeny
ségnek a vidám fodrászlányok és 
asszonyok szép és szabályos, szin
te már szakkörszerű működését?! 
Főleg nem értem, miért kéne gyalá-

zatosan-alázatosan összerezzen
nem, ha a tűzoltó urak úgy dörög
nek rcám, hogy lehelletükön át ér
zem az izzadásL..?

Nem és nem akarom belátni, hogy 
emberek befogadására és egy var
rótanfolyamnál, vagy barkács, mo
dellező, kerámia köméi nem lűzcsi- 
holóbb tevékenység átmeneti há- 
zamba-engedésére miért csak bű
nökön át nyílik lehetőségem? Miért 
szabálysértéssel tehetek eleget csak 
annak, amire a város tanácselnöke 
és egy szövetkezet elnöke - szorult 
helyzetében - megkért? Miért nem 
tehetek én ártatlanul jót egy város
ban?

Azt mondja öreg barátom, hogy 
én naív vagyok. Nézek rá bambán: 
mi van? - öcsi, ezek régi módsze
rek. Te még nem hallottál róla: KÖ
JÁL, tűzoltók, revizorok. A nagy 
tisztogatók...Baj van veled... Nem 
léptél be az MDF-bc, vagy a kisgaz
dapártba mostanában? - vigyorog a 
képembe és látom, tűz van a tekin
tetében. Tűz van babám...

Még jó, hogy nem ülök föl min
den hülyeségnek. Nem, én ilyen 
"bölcseknek", MDF-es szavamra 
mondom, nem hiszek. Inkább vál
lalom azt a 25-öt...

‘Saíipap Jtrcnc



6 A HELYZET 1989.április 28.

DOHÁNYGYÁR

•  •

dohányzás káros a; : egészsécire!



1989-ápriIis 28. A HELYZET 7

Zum Gleit
Das Wochenblatt, das der 

geneigte Leser in der Hand 
Zum Gleit

Das Wochenblatt, das der 
geneigte Leser in der Hand 
hält, hat vor, das Regionale zu 
artikulieren. Ein Forum für 
Selbstdarstellung soll ges
chaffen werden. Den Vorrang 
sollen das Kritische und 
Selbstkritische bekommen. 
Die Grundides heisst: Anato
mie der Wirklichkeit. Ermit
teln und Beschreiben, Fest
halten von Tatsachen, Bele
uchten von Tatbeständen, 
Handlungsmöglichkeiten des 
Einzelnen und von Gruppen 
ausfindig machen, Mut zur so
uveränen Verhaltens- und 
Handlungsweise den Mit
menschen und der Gesells
chaft gegenüber vermitteln. 
Ein Unternehmen, das im he
ute besonders lebhaft wu
chernden Blä'tterwald wohl 
ers dann von Bestand sein 
kann, wenn es mit der Erlich- 
keit emst meint, von der Rea
lität ausgeht und sich an den 
Interessen des "kleinen Man
nes" orientiert.

Dieses analytische Herange
hen verpflichtet die Herausge
ber und Mitarbeiter, thema
tisch wie sprachlich der Spe
zifik der Region Rechnung zu 
tragen.

Die Mehrsprachigkeit ist in 
der Region seit Jahrhunderten

Gastspiel 
des Wiener 
Ensembles
Im Rahmen der Wochen 

der österreichischen Kultur 
gibt das Wiener Ensemble 
am 4. Mai im Haus der Ju
gend in Pécs (Fünfkirchen) 
ein Gastspiel. Auf dem Prog
ram steht Emst Jandls Stück 
"Aus der Fremde". Der Au
tor selbst versteht es als ein 
Stück Uber die alltägliche 
Existenz des Schrifstellers: 
"...natürlich sind autobiog
raphische Züge daran, aber 
es erfolgt nie ein Längssch
nitt, als das Zeigen von Ve
ränderungen durch Zeit hin
durch, wie Autobiographie 
es verlangt, sondern bloss 
ein einziger Schnitt quer 
durch eine einzige vorüber
gehende Situation, deren 
Vorübergehen nicht gezeigt, 
weil von ihm nicht gedacht 
werden kann, als Ergebnis 
seiner Depression, dieses 
ebenfalls autobiographis
chen Zuges."

Andrea Amort schreibt am 
16. September 1988 im Ku
rier: "Und das Wort ist Fel- 
isch geworden. Fleischig, 
gut kaubar, leicht verdau
lich. Ein Genuss aber nur, 
wenn es solcherart auch prä
sentiert wird. Dem "Wiener 
Ensemble" ist die Zurscha
ustellung ... gelungen. Re
gisseur Stephan Bruckmeicr 
hat sich keinen geringeren 
Text als Emst Jandls Spre
choper "Aus der Fremde" 
vorgenommen. Ein Vorha
ben, das leicht scheitern 
kann, ist doch Jandl selbst 
sein bester Interpret, hängt 
seine Stimme geradezu wie 
ein spürbares, fast bedrohli
ches Mass über jedem Frem
dinterpreten. Bruckmeier je
doch versteht es, seinem 
Schauspieltrio die kurzen, 
rhythmischen Strophen in 
vielerlei Gestalt, Jandls 
enormen Sprachwitz scharf 
hervorkehrend, zu entloc
ken."

________________ / ß .S z . /

UNGARN

gang und gäbe. Nationale 
Minderheiten, Kroaten, Ser
ben und Deutsche sind hier 
heimisch. Trotz den vielen 
nachträglich wirkenden Einf
lüssen sind Sprache und Kul
tur noch erhalten. Es bedarf 
jedoch institutionalisierter 
Rahmen, damit Erhaltung und 
Pflege sowie weiterer Ausbau 
der nationalitätenspezifischen 
Eigenart dem neuesten Stand 
der Zeit gemäss vollzogen 
werden können. An gesetzli
chen Zugeständissen mangelt 
es nicht. In der Praxis jedoch 
galten und gelten auch heute 
noch ungeschriebene Geset
ze, die zur Aufgabe der Eige
nart veranlassen, die ethnisch- 
sprachlichkulturellc Verein
heitlichung fördern, den Ver
zicht auf die besondere Iden
tität als anstrebenswert hins
tellen.

Unser Wochenblatt ersche
int in drei Sprachen. Warum? 
Weil es uns darum geht, die 
Realität nicht aus den Augen 
zu verlieren. Wenn die Spra
che der nationalen Minderhe
iten der Region in der Stan
dardvarietät in Erscheinung 
tritt, so auf keinen Fall als 
blosse Geste, sondern als 
Fortsetzung einer Tradition, 
die leider von Diskontinuität 
gekennzeichnet ist. Aufgrund 
der heutigen Sprachsituation 
könnte der Einwand erhoben 
werden, dass der Gebrauch 
der Minderheitensprachen 
sich erübrige, denn die Natio
nalitätenangehörigen beherrs
chen das Ungarische. Dies 
stimmt zwar zweifelsohne, 
doch müssen - entsprechend 
der Konzeption des Blattes - 
tiefergehende Überlegungen 
zum Tragen kommen. Im Bil
dungsstand der nationalen 
Minderheiten fand in den ver
gangenen Jahrzehnten ein 
qualitativer Sprung statt. Es 
bildete sich eine Elite heraus, 
die auf allen Gebieten der 
Ökonomie, der Verwaltung, 
der Wissenschaft anzutreffen 
ist. Da sie jedoch diesen Stand 
einsprachig ungarisch erk
lommen hat, kann sie heute ih
ren Bildungsstand in der eige
nen Muttersprache nicht mehr

oder noch nicht repräsentie
ren. Eine einschlägige positi
ve Entwicklung liegt jedoch 
im Interesse Ungarns, das den 
international immer scharfer 
werdenden Wettbewerb erst 
bestehen kann, wenn seine 
Kontakte zur Welt vielfältig 
genug sind. Die Pflege dieser 
weitgefächerten Beziehungen 
können die Angehörigen der 
nationalen Minderheiten 
durch ihre kulturelle und 
sprachliche Bindung effektiv 
fördern.

Der Trend zur Zwei- und 
Mehrsprachigkeit wird immer 
mehr aktuell. Die Vorausset
zungen dazu sind gegeben, sie 
zu nützen und zu bereichern, 
ist auch die Absicht unseres 
Wochenblattes.

Geschichte und Gegenwart 
der Ungamdeutschen in der 
Region erweisen sich als 
unerschöpfliche Fundgrube 
für Fragestellungen, die das 
Regionale mit der weiteren 
Welt konfrontieren, um hera
uszufinden, wie das Einmali
ge sich in das Allgemeine 
fügt, wie sich das Allgemeine 
im Besonderen manifestiert.

Einzelschicksale in beweg
ten Zeiten erweisen sich in der 
Analyse als Anhaltspunkte für 
das Verstehen allgemeiner, 
allumfassender menschlicher 
Existenzfragen.

Unsere Region ist historisch 
und geopolitisch dazu prädes
tiniert, einen Schnitt Europas 
zu repräsentieren, wobei die 
Ansätze für die Entfaltung 
durch die Einheit der Vielfalt 
gegeben sind, die historisch 
erlebten Erfahrungen lassen 
sich hier besonders deutlich 
auswerten, hier kann man die 
Idee und die sich daraus erge
bende Veranlassung zur 
Handlung schöpfen, dass das 
Anderssein befruchtend und 
daher zu schätzen ist. Unser 
Anschluss an Europa liegt al
so in unserer Region begrün
det, hier und jetzt können wir 
die T ugenden nach weisen, die 
unsere Aspirationen legitimi
eren. Wie wir uns hier verhal
ten, wie wir die jeweilige Spe
zifik der Minderheiten toleri
eren und in ihrem weiteren 
Ausbau fördern, wird dazu be
itragen, dass wir von Europa 
und der "Welt” angenommen 
werden.

Wir laden Sie zur Lektüre 
und zum Mitdenken ein. Wer
den sie unsere Partner. Geme
insamkeit ist unser Wahlsp
ruch.

Uvodna 
reč {

Kada su me urednici ovog 
lista potražili i zamolili za sa- 
radnju malo sam se iznenadio. 
Samo onoliko koliko treba, ne 
vile. O pokretanju novina sam 
čuo, ali mi nije padalo ni na 
kraj pameti da će urednicima 
pasti na pamet de jednu strani - 
cu posvete narodnostima. Me
đutim prisetih se da je reč "na
rodnost” danas vrlo frekvent
na pa me je to iznenađenje 
brzo prošlo. Odmahnuvši u 
sebi, uz odgovarajuću dozu 
skepse, zaključim da se sigur
no ponovo radi o formalnosti. 
Pisaće se - na mađarskom je
ziku - o nama kao otelotvoren- 
ju besprekome narodnosne 
politike. Rečeno mi je da se 
ovaj, za sada po obimu skro
man, prostor ustupa nama, dc 
ga popunjavamo mi - na ma- 
temjem jeziku. To je već dru
ga stvar. Još kad saznam da 
novine ne pripadaju nikakvoj 
partiji - razvedri mi se Čelo. 
Ne sećam se da je bilo koji list 
ponudio sličnu mogućnost, ia
ko je izlazio u sredini koja bi 
to sugerisala. Bilo kako bilo, 
evo "Male sedmice", rubrike 
na srpskohrvatskom jeziku u 
jednom mađarskom ncdcljni- 
ku.

Zašto baš "sedmica", a po
gotovo zašto "mala"?

Argumenata ima i vile. Onaj 
najvažniji: nekakav naslov 
treba! Sedmica - jer izlazi na 
sedmoj strani i po planu svake 
sedmice. Mala - zbog malog 
prostora, ali ne toliko zbog to
ga. Postojala je naime nekada 
davno jedna "Sedmica". Sas
vim tačno taj "list za zabavu i 
nauku" izlazio je u Novom Sa- 
du od 1852. do 1858. a uređi
vali su ga Danilo Medaković, 
Đorde Popović, Jovan Đorđe- 
vić, Dr. Đorđe Natosevići Ju
lije Radišič.

Jasno, ova skromna rubrika 
ne može imati pretenzije ne
kadašnje "Sedmice", ali nešto 
od njene idejnosti "malo" mo
že da se pojavi. Za ono sto val
ja iz "Sedmice" preuzeti mo
gu navesti činjenicu da su u 
njoj štampani: Horacije, 
Aranj, Zmaj, Štur, Jókai, Go- 
golj, Jaksič...

"Mala sedmica" neće biti li
terarna rubrika. U njoj će se 
pisati o svemu što može biti 
zabavno, korisno, poučno, a 
ne u poslednjem redu o čemu 
sami čitaoci budu zeleli da či
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taju. Zato sve predloge i želje 
očekuje i povodom prvog ob
javljivanja rubrike vas pozd
ravlja:

SUvanTopcnnć

Jezični 
ispiti i što 
valja znati 

o njima
Maja meseca će se prvi put 

polagati jezični ispiti iz 
srpskohrvatskog jezika i u Pe- 
čuju. Rok prijave je istekao, o 
terminima pismenog i usme
nog ispita ce se zainteresova- 
ni obavestiti blagovremeno.

Mnogi koji žele sada ili u 
sledećem ispitnom roku /naj-

verovatnije u januaru/ de po
lažu ispit obraćaju se direktno 
Katedri za srpskohrvatski je
zik pri Nastavničkom fakulte
tu. Važno je znati da se sarad- 
nici katedre bave isključivo 
sadržajem ispita /"prijemni 
razgovori" za jezični kurs, vo
đenje zanimanja itdy, a svim 
organizacionim i administra
tivnim poslovima bavi se Lek
torat za strane jezike pri Nas
tavničkom fakultetu /Pecs, If-

usag u. 6. Tel.: 72/27-622 lo
kal 163/

-  .  .  . V  V *  .  .  .Ispiti najcescc imaju materi
jalnu motivaciju. Poznato je 
da neka radna mesta dodelju- 
ju određenu svotu za prizna
vanje poznavanja stranog je
zika. Da ku he dodatak obave
zan? Kolika je mera dodatka u 
slučaju osnovnog, srednjeg i 
višeg stupnja? Za koliko jezi
ka se može dodeljivati doda
tak? Na ova i slična pitanja na 
ovom^malom prostoru je ne
moguće odgovoriti.Skrećemo 
vam pažnju na jedno malo iz
danje do kojeg možete doci na 
spom enutom  lek to ra tu : 
"Nyelvvizsga hirado 2. - ITK 
1989. januar" /cena: 30.- fo
rinti?. Naći ćete ovde sve os
novne informacije i detaljno. 
Ipak navodimo i zvanicne na
redbe koje regulišu sva pitan
ja oko jezičnih ispita:

- O materijalnom priznavan
ju poznavanja stranih jezika: 
1/1982. A«. \2J  ÁBMH

- O ravnopravnim dokumen
tima /diplome, mature itd./ 
3/1980. /X. 25./ MM; 4/1982. 
AH. 12. MM; 5/1987./VI. 14./ 
MM; 21/1988. AX. 2 9 ./MM.

Sve te naredbe možete pro

naći u Madärskom službenom 
listu /Magyar Közlöny/.

Skrećemo vam pažnju sva
kako i na možda najinforma
tivnije izdanje: "Tájékoztató 
az állami nyelvvizsgáról" 
/Közgazdasági és Jogi 
Könyvkiadó 1988./

Ovom prilikom smo vam 
ukazali na osnovne dokumen
te, sledeći put ćemo vam pru
žiti nekoliko sasvim praktič
nih informacija.

/*M(a Szende/

E» wahren »chon solche Zeitungen...

István Örkény:

Uspomene jedne lokve
22. ožujka 1972. cijeli dan je padala kila, 

pa sam se sabrala na jednom udobnom mjes
tu, točnije rečeno u Budimpešti /glavni grad 
Madžarske/, u XII. okrugu, na Dravskoj ces
ti, pred kućnim brojem 7, gdje je  oštećen 
pločnik.

Tamo sam životarila. Mnogi bi zagazili u 
mene, zatim me, okrenuvši se, proklinjali, 
omalovažavali, dobacivali mi prostote koje 
ne kanim zapisati. Dva dana bila sam lokva 
i podnosila uvrede bez pogovora. Kao što se 
zna, 24. je zasjalo sunce. Kako je paradok
salno postojanje - isparila sam kad je stiglo 
lijepo vrijeme!

O Čemu jos da pišem? Da sem dobro odig
rala svoju ulogu? Da sam se dobro držala? 
Da su nešto drugo očekivali od mene na 
Dravskoj cesti? Menije zapravo već svejed
no, ali bi odgovori na ova pitanja mogli biti

od koristi budućim lokvama Što će se skupl
jati na istom mjestu. Mi brzo živimo, dani su 
nam unaprijed odbrojeni. U međuvremenu, 
dok sam ja  bila dolje, stasao je  čitav jedan 
novi naraštaj, spreman za samoprijegor. Sve 
sami sanjari željni da postanu lokve i svi se 
meni obraćaju, mene gnjave da im kažem što 
ih čeka u toj rupi koja toliko obećava.

No ja  sam samo dva dana bila lokva i pre
ma tomu mogu izjaviti samo toliko: činjeni
ca je da su dobacivanja drastična, da je 
Dravska cesta široka, i da redovno, kad ne 
treba, sine sunce, ali bar ne moral u kanali
zaciju... Hej! Kakve rupe, grabe, pukotine! 
Kakvi loši pločnici! Velike su to stvari da
nas! Mladi, ako mene pitate; Naprijed! 
Smjer: Dravska cesta!

preveo: Stjepan 'Plaže tin mladi
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Urán: fuben-fában egészség?
A jórészt még kopár med
dőhányó tetejéről pompás 
kilátás nyílik a Jakabhegyre, 
a zöldellő pellérdi síkságra. 
Lábunk a latt nyolcm illió  
köbméter meddő, valahol a 
mélyben ugyanekkora üreg. 
"És mennyi ember munká
ja!" -szólal meg kísérőnk, Tu
ri Gyula. Szép látvány ez az 
irdatlan kőtömeg? "A mér
nöknek tetszik, a turistát el
borzasztja." Teherautó érke
zik, fordítja le a követ. A 
domb végében néhány bokor 
már megkapaszkodott.

Magyar - szovjet államközi egyez
mény alapján történik az urán terme
lés Magyarországon. Minisztertaná
csi rendelet írja elő, hogy bizonyos 
adatokat titkosan kell kezelni. Pé
csett 1956-ban adták hírül először, 
hogy a Nyugati-Mecsekben nem ba- 
uxitot, hanem uránércet bányásznak. 
Ki tudja miért, a kitermelésben érde
kelt nagy ország máig a bauxit-ver- 
zióhoz tartja magát.

Számtalan feltételezés, mende
monda kering a pécsi uránbánya kör
nyezeti ártalmairól. A közvélemény 
tehet róla? Aligha. Sohasem tájékoz
tatták a valós mérésekről. Ma már az 
Ipari Minisztérium és a Mecseki Érc- 
bányászati Vállalat (MÉV) is tartha
tatlannak érzi a helyzetet. Dr.Pintér 
Józsefnek, a minisztérium urántit
kársága vezetőjének engedélyével - 
elsőként a sajtószervek közül - így 
kaphattunk az eddigieknél részlete
sebb adatokat a sugárszennyezés 
mértékéről. Varga Mihály vezér- 
ig azg a tó , T uri G y u la  b iz to n 
ságtechnikai osztályvezető és dr.Wé- 
ber Mária KÖJÁL felügyelő tájékoz
tatott bennünket.

A MEV uránérckutatással, -kiter
meléssel, és -feldolgozással foglal
kozik. Ez utóbbi során uránoxidot, 
"dúsítmányt" állít elő. A vállalatot a 
Kerületi Bányaműszaki Felügyelő
ség és a közegészségügyi hatóság 
szigorú környezetvédelemre kötele
zi. Rendszeresen ellenőrizniük kell a 
talaj, a növényzet, a vizek és a leve
gő szennyezettségét. Újabban a mé
rések eredményét megküldik a Kör
nyezet- és Vízgazdálkodási Minisz
tériumnak, s a Dél-Dunántúli Vízü
gyi Igazgatóságnak is.

Az Uránbánya szakemberei által 
m ért adatok szerint a környezet su
gárszennyezése messze elmarad a 
szabvány által engedélyezett határér
tékektől. Fölmerül azonban a kérdés: 
annyi rossz tapasztalat után miért 
higgyen a lakosság a termelésben ér
dekelt szakembereknek?

- Nemrég pécsi tanácstagokat hív
tunk meg a mérésekhez. Rácváros
ban ugyanis olyan hírek terjedtek el, 
hogy nincs is mutatója a műszer
nek... Tőlünk függetlenül a KÖJÁL 
és a vízügy is elemzi a mintákat. Mi 
ugyanitt élünk, ugyanazt a vizet 
isszuk... Miért csapnánk be a lakos
ságot? A technológiai vizeket zárt 
rendszerben kezeljük, az uránkivo
nás után az ivóvíznél is üsztábban 
forgatjuk vissza. A vállalat területén 
150 fúrásban ellenőrizzük a rétegvi
zeket, a környék falvainak ásott kút- 
jaiban is végzünk méréseket. A fel
színi vizeket a Dráváig nyomon kö
vetjük.

- Gyakran vádolnak bennünket az
zal - folytatja hogy a bányából ki
áramló levegő szennyezi a környé
ket De arra nem gondolnak, hogy 
nekünk már lent a mélyben meg kell 
védenünk az embereinket? Már ott 
sem lehet sugárszennyezett a légtér! 
Vízporlasztással és szellőztetéssel 
védekezünk, a kijutó anyagok aktivi

tása oly csekély, hogy szinte mérni 
sem lehet.

- Semmit sem tudunk a dúsított 
urán szállításáról. Az ércfeldolgozás
ról is csak annyit, hogy hatalmas te
herautók járnak keresztül a 6-os 
úton, s létezik egy üzem, gondosan 
körülbástyázva nyárfaerdővel.

- A teherautók a közetet nedves ál
lapotban szállítják. Rendszeresen ta

karítjuk és ellenőrizzük az útpadkát. 
Végül is a kővágószöllősi út üzemi 
terület, ahol az üzemi kategóriának 
megfelelő határérték lenne mérvadó. 
Ezzel szemben a lakosságra megsza
bott határértéket sem éri el a szeny- 
nyezettség. A dúsítvány pedig zárt 
konténerekben, többszörös biztosí
tással kerül vagonokba. Nemzetközi 
szabványok vonatkoznak a szállí

Ezért kizártnak tartom, hogy diák
gyerekek sugárveszélyes járművek 
közelébe kerülhettek.

- Gyűrűfű környékén önök állítólag 
savazással mélyítenek aknát, s em i
att máris szennyezetté váltak a k u 
tak...

- Ebből annyi igaz, hogy uránérc
kutatásokat végzünk a térségben. A z 
egész világon vizsgálják a felszínkö

Uránadatok
M agyar szabvány hiányában sági mérések a legveszélyesebb-

az 5/1986-os Eü.M. rendelet h a 
tározza meg a levegő portarta l
m únak  h a tá ré r té k é t .  Védett 
I.kategóriában, például urán- 
üzemi területen, a leülepedő por 
mennyisége évi 120 tonna lehet 
egy négyzetkilométeren. A M e
cseki Ércbányánál ennek 33,1 
százalékát mérik. (Összehasonlí
tá s k é n t :  a p écsi b e lv á ro s i 
mennyiség 124, a beremendi 256 
tonna.)

Az urán lebomlása során kelet
kező radon  koncentrációja a 
külszíni levegőben maximum 130 
m egaelektrovolt/liter lehet. Az 
ellenőrzés során ennek 18-30 
százalékát mérik. Az 1,85 beque- 
rel/köbméter határérték!! hosz- 
szúéletü radioaktív  aerosolok 
aktivitása 0,4-0,5 százalékos. A 
szellőztetés során kijutó levegő 
sugárszennyezettsége a határér
ték 0,2 százaléka.

A talaj sugárszennyezettsége 
üzemi kategóriában a 28 mikro- 
s iev e rt/ó rá t nem h a lad h a tja  
meg. A lakosság számára 0,57 a 
megengedett. A vállalati és ható-

nek tarto tt helyeken (a kövágó- 
szölősi ut mentén, a zagytavak
nál, az uránkinyerésre használt 
perkolációs domboknál) a lakos
sági határérték  50-80 százaléká
nak megfelelő szennyezettséget 
állapíanak meg.

Az ivóvízben 21 m illigramm 
természetes urán lehet literen
ként. Ez egytizede annak, ami a 
technológiai vizekben megenge
dett. A bánya technológiai vizei 
az uránkivonás után mindössze 
2 milligramm uránium ot ta rta l
maznak.

A növények természetes urán- 
tarta lm ának  nincs jogszabály
ban m eghatározott felső h a tá r
értéke. A vizsgálatok adatai sze
rin t még a perkolációs dombok 
tövébe illegálisan telepített kis
kertek növényzetében sem talál
tak az egészségre káros mennyi
séget.

(A mérések eredményeit csak 
viszonyszámokban kaptuk meg. 
Az abszolút szám ok titkosak, 
nyilvános közlésük a jelenlegi 
jogszabályok szerint tilos.)

tásra, amelyet rendszeresen ellenő
riznek. A kiporzás, a környezet- 
szennyezés lehetősége gyakorlatilag 
kizárt. Egyébként is a mi uránunk 
környezetvédelmi szempontból ve
szélytelenebb, mint a sokkal erősebb 
aktivitású kanadai, ausztrál érc.

- A mecsekszentkútiakat erősen 
nyugtalanítja az új bányaépítkezés. 
Sajnos egy egész domb esett áldoza
tául. Mi szükség van új beruházásra, 
amikor naponta arról olvashatunk, 
hogy a világon túltermelés van urá
nércből, s lehet, hogy a magyar-szov
jet egyezményt is egész más alapon 
újítják meg?

-Várjunk még a sommás ítéletekkel 
- mondja a vezérigazgató. - Nemrég 
beszéltem svédekkel, amerikaiakkal, 
akik egyébként a Icgharcosabb ellen
zői az atomenergiának. A további fej
lesztések során bizony számításba 
veszik az atomerőműveket. Szentk- 
úton egyébként légakna épül, ez nem 
új fejlesztés, csak a jelenlegi bánya
művelést szolgálja ki.

- Mi a helyzet a széchenyista diá
kokkal? Nemrég "igazlátó napjuk" 
keretében tiltakoztak amiatt, hogy 
uránércet szállító teherautókat sze
reltetnek velük szakmai gyakorla
ton...

- Valamennyi gép, amelyet leállí
tunk karbantartásra, alapos sugár
mentesítésen megy keresztül. Ma
gyarán: addig mossuk, amíg a felszí
nén már nem észlelhető sugárzás.

zeli uránfeldúsulásokat, hiszen az 
ilyen helyeken rendkívül olcsón ki 
lehet nyerni az urániumot. Gyürűfű- 
nél megpróbáltuk - műszaki fejlesz
tés és nem termelés keretében! - fú 
rólyukakkal megnézni, van-e o t t  
urán. Sajnos, nem jártunk e r e d 
ménnyel.

- Valóban savval mélyítették a fú rá 
sokat?

- Ez így talán túlzás... Mintegy k é t 
szobányi területen savas vízzel fú r 
tak, s próbálták megállapítani a k ő ze t 
áteresztő-képességét. Mindez e lső 
sorban a műszaki fejlesztés szem 
pontjából érdekes, egyébként, m in t 
technológia, egy ilyen kis országban 
aligha jöhet szóba.

A. meddőhányón már m e g 
kapaszkodott az élet. A m é ly 
ben megbolygatott irdatlan  
kőhalom örökre m em entó- 
ként magasodik Szőlős h a tá 
rában. Végleg ellebbenteni 
róla a titkot, bizony nagyon  
ideje volna már.

havasi János
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Elszakadt. Mármint a céma. Olva
som az MSZMP központi lapjának 
április 18-i számában a főtitkárral ké
szült interjút. A riporter kérdésére, 
hogy mi a véleménye a horizontális 
struktúrákról, a következőket vála
szolta: "Szerintem ez a párt szétesé
sét jelentené. Ez az állásfoglalás /ti. 
a Reformköröké - Cs.F./ ellentétes 
azzal, amit a Központi Bizottság 
múlt heti ülésén elhatározott... Hatá
rozottan ellene vagyok minden verti
kális és horizontális szerveződés
nek..." Lapozom a Népszabadság 
/ugyanannak a Magyar Szocialista 
Munkáspártnak a lapja/ április 20-i 
számát, melyben a Politikai Bizott
ság szerdai /április 19./ üléséről tájé
koztatva Petrovszki István a KB tag
ja, osztályvezető, annak a vélemé
nyének adott hangot, hogy "a két po
litikus álláspontja egészen közeli 
egymáshoz /ti. Grósz Károlyé és 
Pozsgay Imréé/ egyébként... már 
most is az a véleményem, hogy a ho
rizontális kapcsolattartás, a gondola
tok, nézetek megismertetése, a pár
beszéd megengedett". Köszönöm.

Tisztelt Vezetők, mindazok, akik 
meghatározzák, vagy meghatároz
hatják egy egyelőre konglomerátum
ként működő párt fő irányvonalát, 
szíveskedjenek összevetni ezt a két 
rövid idézetet. Kérem, mint párttag, 
egy rcformkömek a tagja, aki ott volt 
Kecskeméten, de aki mást hallott ki 
mindabból, ami c "történelmi jelen
tőségű" tanácskozáson elhangzott, és 
másként élte meg azt az egy napot. 
Mi, akik közül sokan évtizednyi idő 
óta próbáltunk valamit tenni azért, 
hogy ez a párt valóságosan a társada
lom által elismert vezető mozgalom
má váljon, nem pártot szakítani akar
tunk, és akarunk, hanem végre tiszta 
vizet önteni a tisztára mosandó po
hárba. Tudom, akik ott voltak, nem 
képviselik a párttagság véleményét, 
de a vastapsok mégis jelezték, hogy 
a fölvetett javaslatoknak igenis van 
társadalmi és ezen belül párton belü
li bázisa is. Rendkívüli kongresszust 
/demokratikusan megválasztott kül
döttekkel/ akarunk minél hamarabb, 
már csak azért is, mert nemzetünkért 
aggódva tartjuk fontosnak megvála
szolni e sorsfordulós időszak által 
fölvetett súlyos problémákat. így, és 
ebben az összefüggésben vizsgálha
tó a platformszabadság, a párt szét
válása és minden olyan nagy horde
rejű kérdés, amely mögött termé
szetesen ott húzódik a bizalom ügye 
is. Ki, kiben bízik és ki méltó arra,

hogy ezzel éljen /és ne visszaéljen/ - 
tehető fel a kérdés. Sokan vagyunk 
olyanok, akik nem most, a reform
frazeológia korában, hanem a kemé
nyebb időszakokban is próbáltunk 
tenni valamit, párton belülről. S olya
nok is, akiket újabban sokféle aspirá
ciók érnek más pártok, alternatív 
szervek részéről, de mi, igaz, lassan 
fogyó erővel ugyan, de e párt mellett 
tettünk valamikor hitet, és még ha 
sokszor is csalódtunk annak vezetői
ben /tegyük hozzá magunkban is, 
hogy nem volt elég merszünk végig
vinni a dolgokat/ nem akarunk a 
mozgalomból kivonulni; sokan va
gyunk, nem lennejó,habennünket/a 
népet?/ váltanak le.

Mi akik itt vidéken, az informáci
óktól még mindig jórészt megfoszt
va, annak csak kuszaságait látva él
ünk, nehéz helyzetben vagyunk. Ne
hezebb hinnünk, hiszen nap mint nap 
kérdőjeleződik meg mindaz, mit teg
nap igazságként hirdettek. A felsza
badulásunkról kiderül, hogy nem ün
nep, hogy lassan április 4-ével helyet 
cserél október 23-a, hogy újabb zász
lóinkat nyugatról még nyugatabbra, 
most éppen Golgotáig lengetjük, 
hogy tegnapi hőseink bűnösök vol
tak, akiket föl kell akasztani, vagy 
/most már!/ szembe lehet köpni, 
hogy nincs már érték, ami mellé áll
ni tudnánk. /Hogy pornó videokazet
ták lepik el az országot, s talán már 
működnek is az első kuplerájok./ S a 
társadalmi egyenlőség új alkotmány
ban rögzített kívánalma hiú ábránd 
marad csupán, és hogy folyik a szó- 
/mint annak idején a szén-/ csata ar
ról, hogy ki a reformerebb és még re
formerebb azok közül, kik tegnap 
esetleg ellenzékinek bélyegeztek 
bennünket. Itt lenn a végeken meg mi 
változott? A polgárt épp úgy nem 
kérdezi meg senki, mint ahogy eddig, 
vagy ha mégis, akkor másként dön
tenek. Közben gazdagodnak a gaz
dagok és szegényednek a szegények, 
új medreket találva burjánzik to
vábbra is a korrupció, és az ember, 
aki semmi mást nem akarna, csak 
végre biztonságban élni, s hogy be
csülettel dolgozva, nyugodt létet ad
hasson családjának, csodálkozik, s 
elfordul mindentől és azt mondja: 
elég volt.

Nagy Imre rehabilitációja megkez
dődött. De honnan tudja a kis ember,

Csendőrpertu
Az elmúlt hónapokban élénk figyelem kísérte Bodó László a Lapkia

dó Vállalat igazgatója MDF-ről és rendezvényeiről írt cikkeit. Köreink
ben is élénk reflexiót váltott ki, és közvetett információink szerint a Du
nántúli Naplóba írt olvasói levelek is erről tanúskodtak. Andrásfalvy 
Bertalan is tollat ragadott és válaszcikket írt, melyben észrevételezte Bo
dó László tárgyszerűtlenségét és rosszindulatú elferdítéseit. Más dolog, 
hogy ez a válaszcikk a Dunántúli Napló "sajtónyilvánosságának" szabá
lyai szerint nem jelenhetett meg. Örömmel olvashattuk viszont a Dunán
túli Napló április 15-i számában, hogy megtört a jég. Bodó úr március 
15-c ünneplése alkalmából ismét egy cikket írt, a tőle megszokott elkö
telezett stílusban, és kemény egy hónap után a másik fél, sőt egy semle
ges olvasó is megszólalhatott a cikk kapcsán. Andrásfalvy Bertalan már
cius 17-én leadott válaszcikkére Bodó úr egy hónapos késéssel "csípő
ből tüzelt". Bizonyára ezen idő alatt mondandóját jól megfontolta és ala
pos tudományos cáfolatokkal teli cikkéhez eleget olvasott és kellő meny- 
nyiségű tudományos szakirodalmat tanulmányozott át. Esetleg az is fel
tételezhető, hogy saját lapjában ezen idő alatt "anyagtorlódás" miatt nem 
kapott helyet egy gyors válaszra. Mindenesetre a jég olvadozik, úgy lát
szik a Dunántúli Napló is vitára és párbeszédre törekszik, mégha azt a 
csendőrpertu szellemében teszi is.

Dr. ‘Bíró Ferenc 

ÍKÍ'DJ Országos ‘Választmányánaí^tagja

hogy valamikor nem lesz-e Grósz 
Károlyból "s -/olt' \&gy Imre, aztán 
esetleg megint Nagy Károly. És a 
KEB úgy döntött, hogy visszaveszi 
soraiba a "négyeket". Na, de hányán 
vannak nem Nagy Imrék, Maiéter 
Pálok vagy éppen Bihari MiMlyok, 
az arctalan, névtelen tömegbe.., kiket 
az évtizedek során érték sgy törvény
szerűen törvénytelenül működő kor 
törvénytelenségei. A mindennapok 
gyötrelmeit hogyan lehet rehabilitál
ni? És folynak az elszámoltatások, a 
leszámolások, folyik a skalpvadá
szat, s a sokszor fölnyitott sebeket új
ból fölnyitjuk, hogy vájkáljunk ben
ne, s hiába mondjuk, hogy ez elszá
molás, mégiscsak leszámolás.

Ki ne tudná folytatni a sort, a heve
nyészetten megfogalmazott gondo
latokat, melyek nap mint nap fölgyü- 
lcmlcnck bennünk, s melyekre senki
től nem kapunk választ, csak halljuk 
özönét az új igéknek, csak azt nem 
látjuk, hogy végre történne már vala
mi miattunk, értünk.

Kedves Grósz elvtárs, Pozsgay elv
társ és mindazon elvtársak, akik 
meghatározzák, hogy mi lesz a Ma
gyar Szocialista Munkáspárt sorsa! 
Párttagként, e haza "nem alattvaló" 
polgáraként kérem, végre ha van, 
úgy jussanak - legalább a párton be
lül - közös nevezőre, s ha nincs, úgy 
vonjuk le belőle a következtetéseket 
hazánk jövőjéért, azért, hogy végre 
sorstársaim, a magyar állampolgárok 
arcán megjelenhessen a mosoly, s 
hogy mondhassák mind többen eb
ben az országban: boldog vagyok - ez 
a hazám.

De kérdezzenek meg bennünket is, 
amiért előre is köszönetét mondok, 
és én békejobbot nyújtok...

Csefkó Ferenc

Ezen az oldalon közöljük a kü
lönböző társadalmi szervezetek 
működésével kapcsolatos íráso
kat, közleményeket, függetlenül 
a szerkesztőség álláspontjától. 
Helyt adunk észrevételeknek is.

Szivárvány
A Raoul Wallenberg Egyesület 

baranyai-somogyi csoportja

Csoportunk Pécsett 1989. március 9-én 
tartotta első összejövetelét a Nevelési 
Központban, ahol mintegy 60 főgyűltösz- 
sze. Minden személy bemutatkozott, és 
elmondta, hogy milyen indítékkal jött el 
a gyűlésre. Tanár, munkás, szociológus, 
mérnök, lelkész, orvos, tanuló, népműve
lő, kisgyerek, fiatal és idősebb résztvevői 
voltak a találkozónak.

Pápai Zoltán III. osztályos tanuló és 
Horváth Katalin tanítónő Petőfi Sándor 
"Ha férfi vagy" című versét adták elő. 
Csonka János építőmunkás Mózes I. 
könyvének 11. részéből idézte a Bábel tor
nyánál: történetét magyarul és - saját for
dításban - oláh nyelven. A falakon Sár- 
közy György és Derdák Tibor gilvánfai 
fotói voltak láthatók.

A találkozó során sok-sok ötlet fogal
mazódott meg arról, hogy ki milyen tevé
kenységben szeretne résztvenni.

Az ötleteknek mind gazdái is lettek, 
akik szeretettel várják érdeklődő tagtár
saik jelentkezését.

Első szolgáltatásunk a szállásadás vidé
ki tagjaink részére.A szervezés Pécsett 
Apró Antal Zoltán tiszte lett, akit bármi
kor bizalommal kereshetünk a Nevelési 
Központban /41-233/ vagy otthon 7633 
Kállai tér 2. VIII. 31: Pécs-Barcs közöli 
Dr.Csekc István /22-64o/ szívesen viszi 
el tagtársainkat az autóján, minden héten 
egyszer.

Kapcsolatépítésbe akarnak fogni egy 
izraeli kibuc és egy magyar téesz között. 
Aki szívesen venne részt cscreaulózáson 
a Szentföldre és gazdálkodási tapasz
talatokat is akar gyűjteni a fejlett izraeli 
földművelésről, jelentkezzen a 19-815-ös 
telefonszámon Nyírfalvi Károlynál.

Várjuk azoknak a telefonját is, akik tud
nának érdeklődő magyar téeszról.

Kosztics István, Pécs Egri Gyula út 74., 
mozgalmat akar beindítani, amelynek ke
retében cgy-egy vállalkozó magyar csa

lád testvér-családi kapcsolatot építene ki 
egy-egy szegénysorsú cigány családdal.

Vidéki csoportjaink megszervezése ér
dekében Wallenberg-esteket akarunk 
rendezni Dombóváron, Komlón, Sellyén 
stb.

Aki szívesen részt verme, szívesen raj
zolna plakátokat, érdeklődők címeit meg 
tudná adni, jelentkezzen Sebők Péternél 
34/432 7634 Pécs, Magyarürögi út 110/A.

B arcsi tagtársaink május 13 .-án sportna
pot szerveznek, kérik, hogy jelenlétünk
kel minél többen örvendeztessük meg 
őket.

Címünk:
Bari Károly Ifjúsági klub 7570 Barcs 

Bajcsy Zs. út II.
Szabó Krisztina 7632 Pécs Egri Gy. út

6. /30-898/ az amatőr színházi előadások 
és vendégszereplések szervezését vállal
ja.

Látogassák meg egymást a közösségek 
produkciókkal!

Állandó helyiséghez is jutottunk a Hu
nyadi u. 54. alatt.

Minden hónap első és utolsó szerdáján 
találkozunk itt, az Ifjúságért Egyesület 
földszinti klubjában.

Első gyűlésünk itt V. hó 3.-án lesz,
17.00 órától.

Az est filmvetítéssel kezdődik, majd 
18.00-tól a városi tanács vezetői és az If
júságért Egyesület munkatársai fognak 
velünk beszélgetni a városban jelentkező 
szociális problémákról /hajléktalanok, 
narkósok, csövesek, bórfejück, stb./. 

Második találkozásunk V. hó 31-én lesz
17.00 órától

Témánk a zsidó élet, zsidó közösség, 
zsidó kultúra. Szeretettel látjuk a Hitkö
zség tagjait.

A nyári szünet előtt utoljára VI. hó 7-én 
jövünk össze.

Témánk a nemzetiségi kisebbségek 
sorsa Baranya megyében, különös tekin
tettel a sváb közösségekre.

Dr.Karády Viktor a párizsi École des 
Hautes Études en Sciences Sociales pro
fesszora, a holocaust világhírű szakértője 
jelezte, hogy szívesen eleget tenne meg
hívásunknak június elején.

Érkezéséről külön értesítjük a tagságot.

Miért kell megalakítani 
a Magyar Pedagógusi 

Kamarát?

A világban, és így Magyarországon 
is azt tapasztaljuk, hogy a legkülön
bözőbb pártok programjaikban ki
emelt helyen szerepeltetik az oktatá
si rendszer megváltoztatását, reform
ját, ezzel is szerelnék elérni tömeg
bázisuk növekedését. Az igazság 
ugyanakkor az, hogy a különböző 
politikai szervezetek koncepciójuk 
kialakításánál az oktatás döntő ele
mét, a pedagógust figyelmen kívül 
hagyják, s csak végrehajtó funkciót 
osztanak le részére, kirekesztve ezzel 
az alkotói szférából. Ez így tovább 
nem tartható. A jövőben egyre in
kább szembe kell néznünk azzal, 
hogy még markánsabban jelennek 
meg ezek a problémák, amelyekre, 
mint kihívásokra, a pedagógusoknak 
fel kell készülniük és megfelelő vá
laszt kell adniuk.

Mindannyiunk előtt ismeretes, 
hogy a központi országos akarat a 
felszabadulás óta úgynevezett okta
tási reformok sorozatát erőltette a 
közoktatási rendszerre. Ezek a refor
mok felülről szerveződtek néhány 
ember akarataként. Úgy tűnik, hogy 
ezen helytelen logika tovább él a je
lenben és a jövőben is hasonlóan 
folytatódik (lásd.: oktatási törvény, 
érettségi szabályzatmódosítás, új fel
vételi rendszer kialakítása stb.). A 
pedagógus szakmai, erkölcsi, védel
me ebben a folyamatban sem a múlt
ban, sem a jelenben, sőt a jövőben 
sem biztosított. Ily módon a pedagó
gus kirekesztődik saját tevékenysé
géből, s mintegy nem lehet részese 
saját alkotómunkájának.

A társadalomban megjelent külön
böző hatalmi erőkkel szemben a pe
dagógusnak nincs országos érdek
képviseleti szerve, s így kiszolgálta
tottsága ellen nem tud egységesen 
fellépni. Ezzel magyarázható az is, 
hogy már-már kezdi elveszíteni ön

becsülését, pályájával is kevésbé ké
pes azonosulni a kedvezőtlen feltéte
lek miatt. Igaz, hogy sok pedagógus
társunk áldozatos harcot folytatott és 
folytat ma is az oktatás megreformá
lásáért, valamint értelmiségi életé
nek megteremtéséért. Ugyanakkor a 
múlt évtizedeinek tapasztalatai bebi
zonyították azt, hogy az egyéni cse
lekvések, kezdeményezések nem ve
zettek lényeges eredményekhez.

Jelen helyzetben mi a Pedagógusi 
Kamara létrehozásában látjuk azt az 
országos érdektömörülési formát, 
amely egy alulról jövő önszervező
dés eredményeként jöhet lébe, s ké
pes ellátni mindazon érdekeket, ame
lyek a pedagógust létében, önbecsü
lésében határozzák meg.

Első lépcsőként létrehozunk egy 
egyesületet mint magánemberek, s 
megalkotjuk az érdekközösség alap
szabályzatát. Az egyesületnek az 
óvodai pedagógustól az egytemi ta
nárig bárki tagja lehet, aki vállalja a 
közösséget az egyesülettel és azt, 
hogy az egyesület egy második lép
csőben kamarává alakul át. Továbbá 
tagjaivá fogadja az egyesület mind
azokat, akik pedagógiai, nevelői 
munkát végeznek, bár nem az okta
tás szűkén vett területén dolgoznak. 
A tagok pártállástól, ideológiai meg
győződéstől függetlenül lehetnek 
résztvevők, mivel a kamara nem po
litikai szervezet, hanem elsősorban

(Tervezet, kissé rövidítve)

szakmai, etikai, gazdasági, szociális 
érdekképviseletet lát el.

Az MPK nem politikai, nem szak
szervezeti, nem tudományos egyesü
let, ezért önálló politikai tevékenysé
get nem kíván folytatni. Ugyanakkor 
a politikai szervezetek által kezde
ményezett oktatáspolitikai gondola
tokról, koncepciókról, döntésclőké- 
szítésckről kész véleményt nyilvání
tani.

- Tudományos egyesületek
Az MPK együtt kíván működni 

minden hazai és külföldi olyan tudo
mányos egyesülettel, intézettel, 
amely a pedagógus helyét, szerepét 
vizsgálja, kutatja, tanulmányozza a 
közoktatási rendszerben. Foglalkoz
ni kíván a pedagógus szemszögéből 
a különböző továbbképzési rend
szerek működésével, hatékonyságá
val, s ebből következően a pedagó
gus elismertetésével.

- Többi kamarához
Valamennyi kamarával együttmű

ködni kíván minden olyan tevékeny
ségben, amely a pedagógusléthez 
kapcsolódik indirekt vagy direkt for
mában. Az MPK viszonyára alapve
tően jellemző, hogy nyitott a többi 
kamarához, és keresi azokat a kap
csolódási pontokat, együttműködé
seket, amelyek által a pedagógus 
helyzete minden szempontból javít
ható.
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Ahol a 68-as út félkömyi kanyarral 
elhagyja Csokonyavisontát, az autós 
figyelmét elvonja az éppen csak 
dombnyi halmot uraló - ebben a kör
nyezetben monumentális - szobor
csoport, amelynek három alakja 
mintha elhagyni készülne a községet, 
lábalva a temető szerényebb síremlé
kei felé. Középen érett férfikorban 
lévő, erőteljes figura - afféle Mese
beli János - lépdel ünneplő parasztvi
seletben; ilyennek szokták ábrázolni 
a korabeli szobrászok a "magyar faj 
büszke képviselőjét". Egyik oldalán, 
vállára boruló szűrös tiborci alak, a 
másikon ki nem vakarózott, regruta- 
idő előtt álló parasztlegény szomor- 
kodik, kezében koszorúval. Mögöt
tük bronzba dermedt búzatenger. A 
jó  szem ki tudja bontani a bronzból 
az alkotók nevét: "Margo E. Mausch 
Gy." S ezt a szerényen megbúvó 
márványtáblát is kibetűzni: "Itt 
nyugszik Szabó Istvánné Peti Kata
lin 1872-1949. Béke poraira." A má
sik felirat nem ilyen mimikri jellegű. 
A fehér talpazathengeren vastag-fe
ketén hirdeti: "Itt nyugszik Szabó Ist
ván 1863-1924."

A gyanútlanság rózsaszín életkorá
ban a hosszúra nyújtózott somogyi 
község e monumentális síremlékét 
egy - önmaga jelentőségét túlbecsü
lő falusi bíró - maradandónak bizo
nyult mementójának véltem. Téved
tem is, nem is. Volt a modell bíró is.

- Uram, annak a mzaólumnak, vagy 
minek a szövegéből egy szót kiva- 
kartalott a Rákosi rendszer - azt 
mondja egy női kerékpárról le sem 
szálló, csak egyik lábával letámasz
kodó férfiú: arcra, termetre mintha a 
néhai Tersánszky Józsi Jenő ikertest
vére lenne. - Ez akkor volt, amikor a 
Turult le akarták verni. Széchenyi 
István gróf mellszobrát meg 56-ban 
törték össze.

- Milyen szó nem tetszett a "bölcs 
vezér" embereinek? A Tersánszky- 
hasonmás csaknem lekacsintja a fe
jemet.

- Milyen szó, milyen szó... Az, 
hogy Nagyatádi! Ez volt ott a Szabó 
István előtt.

Nagyatádi Szabó István. A paraszt- 
kegyelmes! A sötétből feltündeklő, 
de hamar kihúnyó üstökös. Aki így 
summázta életét: "Voltam én arató, 
részescséplő, napszámos, fuvaros, 
árokhányó erdei famunkás, munkál
tam feles földet, réteket, szolgáltam 
uradalmi cselédséggel... Voltam tű
zoltóparancsnok, olvasókűri pénztá
ros, hitelszövetkezeti' igazgatósági 
tag, községi elöljáró, fogyasztási 
adókezelő és községi bíró... megyei 
bizottsági tag, képviselő és minisz
ter.

Csakugyan volt mindez Csokonya 
szülötte. Akiről faluja nemigen be
szélt negyven évig, inkább csak pus
mogott halkan, konspirációs hangon, 
hogy "odafönt" meg ne találják hal
lani. Hiszen a gyerek történelem 
könyve is röviden, fitymálva intézte 
el a földreformjával együtt.

- Egyszer éppen a temető felé vitt 
az utam. Látom ám, hogy néhány 
bőrkabátos ember szimatolja, mé
ricskéli a síremléket. Kérdem tőlük 
szépen, mi a szándékuk elvtársura- 
im. Azt feleli az egyik foghegyről, 
hogy ennek a le vitézlett kisgazdapár
ti nacsalnyiknak még szoborformá
ban sincs többé helye itt. ő k  ezt eltá
volítják innen. Mondom nekik, nem 
szégyenük magukat az elvtársinak?! 
Ennek a Fölső Szabónak az apja, 
mert amíg Szabót Nagyatádon kép
viselőnek nem választották 1908- 
ban, csak Fölső volt az előnevük, fél
telkes kisparaszt volt Szegényem
ber. Nem engedjük kihányni a sírjá
ból a földosztót.

Cekkeres ember mondja ezt; Szata- 
nek József hetvennyolc éves lokál
patrióta ballag kifelé a faluból, van 
ott valami "eligazítanivalója", ami
hez a csattos üveg is kell. Sildes sap
kájának árnyékában két szürkéskék 
szeme fürge, a "Lyukba egér!" - játé
kot idézi.

- Erős, tagbaszakadt ember volt, 
láttam nemegyszer. Nem tett jót ne
ki, hogy urak közé keveredett. Mér
get vett be, amikor belevitték valami 
stiklibe: aláírt egy itteni nagykeres
kedőnek, a Feldmámak meg a barcsi 
bőrős Deutschnak valami papírokat, 
hogy Amerikába kereskedjék magu
kat.

Nem olyan egyszerű kis falusi 
"štikli" volt az-, amibe belekeverték. 
Több millió vándorolt a pártkasszá
ba, zsebekbe jószág és terménykivi
teli engedélyekért baksisként...

- Beadták neki azt a mérget! - egy 
militáris színű gúnyába öltözött, ma
nóforma öregember halkít a hangján

a lOO-as számú ház előtti kispadon: 
Peti Sándor hetvenhat éves helybeli 
akkora svájcisapkában, hogy az az 
aranyat érő májusi esőben ernyő he
lyett is szolgálhatna. - Úgy volt, hogy 
kiment hátra a WC-re és már nem jött 
vissza a saját lábán. Valamit beadha
tott neki valaki. Pedig emlékszem, 
hogy olyan ember volt, akibe a vil
lám sem mert belevágni. Földműves 
szántóvető korában kint dolgozott a 
tagban, amikor odasújtott az isteny- 
nyila. A lovak belepusztultak, de 
Szabónak a haja szála sem görbült. 
Hanem azért fehér lett, mint a frissen 
mosott vászon.

/A korabeli újságokban Nagyatádi 
Szabó vejc. Markó István nyilatko

zott Ebben szó sincs méregről: 
"...bement az udvaron álló egyik ki
sebb épületbe. Sokáig tartózkodott 
itten, amíg végül is feltűnt leányának 
Máriának, aki nem tudta okát találni, 
hogy atyja miért nem tér vissza. Az 
épülethez ment, bekiáltott és amikor 
többszöri kiáltásra nem kapott vá
laszt, segítségért kezdett kiáltozni, 
baltáért szaladt és hamarosan betör
ték az ajtót Nagyatádi Szabó István 
az ajtó előtt feküdt a földön.”/

- Magamfajtájú parasztgyerekek 
közül olyan magasra senki sem ka
paszkodott mint ő - szívja meg a bü
dös cigarettát a pádon gunnyasztó 
öregember: olyan a hangja mint aki 
leszámolt azzal, hogy Petiből már so
hasem lesz Péter a családi neve. - Pe
dig akkor ebbe a drága, jó  földbe ka
paszkodni lehetett: mi is kaptunk a 
Nagyatádi-féle osztáskor. Most meg 
a téesz még a rétet is beszántja, a jó
szág vetett takarmányt eszik, az meg 
olyan mint a trágya. De volt is régen 
három fóka tehén, az nyolc-kilenc- 
száz állat. Most pedig jó, ha hét sze
mély tart jószágot.

/A kegyelmesi körök anekdotáiban 
tarisznyából szalonnázó parasztként 
élt miniszter korában is. Az erdőcso- 
konyaiak között viszont ilyen törté
netek jártak: "Amikor valamelyik fa- 
lujabeli felkereste és kegyelmes úr
nak szólította, Nagyatádi Szabó rá
förmedt: - Elment az eszed? - Tudod, 
kérlek, a székedet megilleti... - De te 
mégis tőlem akarsz kérni, ugye, nem 
a széktől?” Szabó Dezső a Segítség 
című regényében a Nagyatádi Sza
bóról mintázott figurával ezt mon
datja: "A magyar falunak akartam 
megadni az állam kialakulásában azt 
a súlyt, amely megilleti. A magyar 
paraszt hitetett politikai lobogóvá. 
Aztán nagyurak közé kerültem és

gyenge lettem. Levettek lábamról a 
grófi parolák, a nagyúri cirógatások, 
a miniszterség, a kegyelmes caf- 
rang..."/

Ennyire képletszerű jellem lett vol
na? 1919. március 10-én Kaposvár
ra érkezve - noha az ellenkezőjét vár
ták tőle, akik küldték - a vármegye
házán helyeslőén beszélt az alakuló 
termelőszövetkezetekről. A Somo
gyi Vörös Újság Szabó István elvtárs 
címmel közölt cikket róla, kapacitál
va az erdőcsokonyaiakat, menjenek 
Szabó István elvtárs után. Ugyanak
kor ő biztosította gróf Széchenyi Gé
za sérthetetlenségét a faluban. Szere
pelt a darutollasok fekete listáján, de 
őt látta az ország legelőször Horthy 
oldalán is. 1920 augusztus 18-án állt 
ezzel a Parlament elé: "A föld meg
osztását úgy kell megoldani, hogy 
akármilyen kis mértékben, de föld
höz juttassák azokat a százezreket, 
akik a háború borzalmaiban védték a 
hazai rögöt." Megszavazták.

- Hagyták leromlani a házát is - le
gyint Peti Sándor. Hagyták. Idegen 
testté vált ez az emeletes parasztkas
tély a Csokonyavisontává egyesült 
két faluban. Hogyne vált volna azzá, 
ha egyszer jobb volt 4 0  évig nem is 
emlegetni az egykori parasztkegyel- 
mest. A vakolat hullik, az emeleti ab
lakok egy részén törött az üveg. A 
csatornának csak a felső íze van meg, 
ebből zivatarkor vízesésként ömlik 
az esőié, átáztatva a falakat. A föld
szinten - a seprűt régen nem látott 
padlóra mennyezetdarab hullott - fia
tal cigánypár. A falakat Samantha 
Fox, Sabrina és más, névtelen szép
ségek aktjai díszítik. Ágyakon kívül 
más bútor nincs. Egy öregember is 
üldögél odabent, de egyszer sem for
dul meg; van arca egyáltalán?

- A téeszben dolgozunk, 130-at 
kell fizetnünk a lakásért. Van, hogy 
ágat égetünk az erdőn, van, hogy a 
giliszta telepen adnak munkát. - Haj
nal, a fiatalasszony mintha védekez
ne valami ellen. A  fiatal Lollobrigi- 
da-Vadmacskára hasonlít a Kenyér, 
szerelem...-ből. Helyes, de elhanya
golt.

Délelőtt féltizenegy. Azért nem le
het túl sűrű az a munka a téeszben. 
Jánosnak, a fiatalembernek a pillan
tása Franco Néróét idézi a Keoiriá- 
ból. A haja sem fekete: vörösesbar
na. Vonakodva válaszol a kérdésre.

- Az lakott itt, aki odakint bronzban 
ácsorog a temetőben. Valami Szabó. 
Mást nem tudok róla.

Kívül tágasabb, valóban. A délelőtt 
kemény fényeiben reménytelenséget 
sugalló látvány a parasztpalota hátsó 
szárnya, melyet a szerkezetéig csu
paszított az enyészet. Valaha itt zaj
lott az a vacsora, amelyen Gömbös 
Gyula is részt vett. Valószínűleg az ő 
köre terjesztette manipulativ céllal 
az "örökségéről" szóló történetet, 
mely szerint a parasztminiszter a

trakta után ezt mondta volna neki: "
Aztán fiam, ha én már nem leszek, el 
ne hagyd az én embereimet, a parasz
tokat!" /Bajcsy Zsilinszky Endre 
1938-ban az Egyetlen út: a magyar 
paraszt című könyvében így írt Sza
bóról és a földreformról: "Nem rajta 
múlt, hanem a magyar politikai élet 
szerencsétlen alakulásán. Nagyatádi 
Szabó István remek egyéniségének 
háttérbeszorulásán, a maradiság las
sú felülkerekedésén, a magyar nagy
birtok önzésén és szűkmarkúságán, 
hogy a nagyszabású földreform kí
vánsága egy kisszabású törvény- 
ben...öltött testet." A mérleg másik 
serpenyőjébe Mayer János nyugal
mazott fölművelésügyi miniszter ezt 
dobta: "Az Alföld fásításával, nagy
arányú csatornarendszerek építésé
nek megkezdésével, a permetező ön
tözés bevezetésével szélsőséges klí
mánk ellen védte a mezőgazdaságot. 
A többtermelés érdekében a nemesí
tett gabona és burgonyavetőmagot 
terjesztette el a kisgazdák között... A 
téli gazdasági iskolák szervezésével 
a gazdasági szakoktatás népies 
irányzatát jelölte meg.”/

- A Néphadsereg utcát a régi csoko- 
nyaiak ma is Szabó István-telepnek 
hívják - ezt még a cekkeres ember 
mondta reggel.

Az utcában egyetlen épület, a 24-es 
árulja el méreteivel, küllemével, 
hogy "Nagyatádi-féle" kisparaszti 
ház. Szoba-konyhás viskóvá rok
kant. Jöttömre öregasszony iszkol be 
az ajtón, magára csukva nyugtalan
ságát. Az unokája, Bencsik Margit 
megvonja vállát a kérdésre.

- Fogalmam sincs arról, hogy hív
ták régen ezt az utcát. Csak huszon
hat éves vagyok. Az iskolában nem 
tanultunk arról a Nagyatádiról...

A szomszédban Kisnemes Istvánné 
mindent tud.

- Nyolcszáz négyszögöles telkeket 
osztottak, ebbe az úttest is beletarto
zott. Az anyósoméké volt ez a ház: 
akkor épült, akárcsak a többi. Ké
sőbb azokat is, ezt is bővítették, tata
roztak.

Aszerint az általa meg sem fogal
mazott elv szerint él, hogy a lét ön
magában pozitívum. Nincs keserű
ség a hangjában, amikor ezt mondja:

- Hetvennyolc éves vagyok, de 
nincs nyugdíjam. Elvesztettem, ami
kor újból férjhezmentem. Hiába dol
goztam 18 évet az első, Fiüszár Ist
ván mellett nehéz malmi munkában, 
ha nem voltam bejelentve... Hej, na
gyon elkelne ma is egy Nagyatádi 
Szabó!

Xantus Jánosról, a községrész má
sik neves szülöttjéről utcát, iskolát 
neveztek el; emlékét ápolják. Talán 
egyszer majd eszébe jut valakinek a 
Néphadsereg utcát a parasztminisz
ter nevére visszakeresztelni. Mert el
lentmondásoktól nem mentes szemé
lyiségét, politikai arculatát rajzolják 
csak meg az erre szegődöttek! A szü
lőfalunak másféle tartozása van vele 
kapcsolatban. Ehhez szolgáljon tá
maszul Szili Ferenc kaposvári törté
nész kandidátus véleménye: "A mar
xista történetírás... sem méltatta kel
lőképpen e tragikus parasztpolitiku
sának erényeit és nem vette észre, 
hogy 1919 márciusában politikai pá
lyájának valójában zenitjére ért. 
Csak a becsapott, a kisemmizett, a 
politikailag kompromittálódott pa
rasztvezért látták benne és nem vet
ték tudomásul múltjának valós érté
keit, amelyeket a történeti iroda
lomból ugyan könnyű volt száműzni, 
de a magyar parasztság nemzedékei 
számára halála után is progresszív 
példát jelentett."

Leskó László
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ajánlja
A HELYZET Angolmagyar szobrok

Colin Foster angol szobrászművész 1986 óta Magyarországon él. A Vil
lányhoz közeli Palkonyán rendezte be műtermét. Különös hatású szob
rai közül az első a villányi szimpozionon készült el. Dombóváron ren
dezte első kiállítását, azóta műveit Budapesten és a Dél-Dunántúl több 
városában is megismerhette a közönség. Nemrég tért vissza Felső-Vol
tából, ahol Afrika első kőszobrász-szimpozionján vett részt. Kamaraki
állítása április 28-án nyílik meg Pécsett a Kisgalériában.

Székelykapu-avatás
A romániai falurombolás elleni tiltakozás jegyében, a tuibéki szőlőhe

gyen, Csíki János portáján Székelykapu avatási ünnepség lesz. Laczkó 
András iró avatóbeszédét követően erdélyi költők verseiből hallgathat
nak összeállítást a résztvevők április 29-én 17 órakor.

Uvegvarázslás
Az üveghuta fehéren Izzó fénye. Egymást szavak nélkül értő emberek 
öszehangolt mozdulatai. Jegenyés János és Csetrl Mózes dolgoznak a 
kemencénél. Holnap önteni kell...

A Magyarországi Ovegtervező Művészek III. Pécsi Nemzetközi Baráti 
Találkozója zajlik e héten, négy nemzet üvegművészeinek részvételével. A 
szakmai fogásokat bárki ellesheti május 1-lg a Várostörténeti Múzeum 
udvarán, ahol a rendezvény záró eseménye, az űvegaukcló lesz._________

Kórusiubileum

Huszonöt éves Pécs város egyetlen 
öntevékeny énekara, a Janus Panno
nius Női Kórus. Sok száz hazai és 
külföldi hangverseny, rádió- és tv- 
szereplés, Svédországban készült 
önnálló lemez tette ismerté a kórust 
itthon és Európa sok országában.

Magyar és külföldi zeneszerzők is
merték el a kórus tudását azzal, hogy 
új műveiket - több, mint félszázat - 
ők szólaltathattak meg elsőként. A 
jubileumi koncert április 28-án a 
L.iszt Ferenc hangversenyteremben, 
műsoron többek között; Haydn, 
Mendelssohn, Monteverdi, Handel, 
Schumann, Bartók művei szólalnak 
meg. Az est vendégei: a nyugat-né
met TGS vegyeskar és az olasz Val 
San Martino férfikar.

ták a szervezők meghirdetni a kol
lekciót, mivel Raics Renáta a ru
hán kívül cipőt, kiegészítőket, bi
zsut is szívesen tervez. A lényeg: 
hordható darabok legyenek, olya
nok, melyeket bárki bátran felve
het.

A kiállítást Leimer Sándor festő
művész nyitja meg.

S aki már eljutott Kaposvárra, an
nak figyelmébe ajánljuk a Somo
gyi Képtár "Ókori művészet" című 
színvonalas kiállítását, mely a 
Szépművészeti Múzeum antik gö
rög és római anyagából válogat

Somogyszobi
keramikus
kiállítása

Spanics Katalin a Pécsi Művészeti 
Szakközépiskolában végzett. So
mogyszobi műhelyében fehér és 
matt-barna kerámiák mellett faliké
peket is készít. Agyag- és magas tű- 
zű mázakat használ, de szereti a ja
pán raku technikát is. Kiállítása 1989.
május 7-ig látható Nagyatádon, a 
Művelődési Központban.

Versmondás
Az Országos Berzsenyi Dániel 

Versmondó Versenyt április 29-30- 
án rendezik Marcaliban. A döntőben 
a névadó művei mellett a határain
kon túl, kisebbségben élő magyar al
kotók költeményeiből választanak az 
indulók.

A város gimnáziuma ez alkalom
mal veszi föl Berzsenyi Dániel nevét.

Magyar 
gesztusok - 

skót 
grafikák

Skót művész munkái láthatók má
jus 3-áig a pécsi Ifjúsági Házban. Ia
in Petterson erősen kötődik Magyar
országhoz; nem rokoni, érzelmi szá
lak fűzik hozzánk. 1985-ben Glas
gowban a magyar kultúra jelentős 
nyugat-európai bemutatkozásának 
egyik szervezője, segítője.

Hat alkalommal járt nálunk, dolgo
zott a Pécsi Grafikai Műhelyben és a 
villányi szobrász alkotótelepen. 
1986-ban, Magyarországon készült 
munkáiból állított ki Edinburghban. 
Ezek a festmények, kerámiaszobrok, 
fotók kedves iróniával mutatják be a 
magyar ember gesztusait, sajátos ka
rakterét, beszélnek a magyar táj sze- 
retetéről. Pécsett látható munkái 
ugyanezt a rokonszenvet tükrözik.

A 180-as csoport koncertje. Pé
csett, az Apáczai Csere János Neve
lési Központ művelődési házában 
április 28-án este 8 órakor a mind 
népszerűbbé váló 180-as csoport 
hallható.

Szabó Vladimir kiállítása. Nagy
kanizsán a Hevesi Sándor Művelő
dési Központban a Munkácsy-díjas 
Kiváló Művész, Szabó Vladimir

festményeiből és grafikáiból látható 
kiállítás.

Dombóvári jubileum. A tíz éves 
jubileumát ünneplő dombóvári mű
velődési központ dokumentumaiból 
rendeztek kiállítást a házban. A kö
zeli Dombóvári Galériában az elmúlt 
évtizedben itt kiállító képzőművé
szek közös tárlata tekinthető meg.

Barcs: Kiállítás az aranymosásról
-."Ha csupán hagyományőrző néprajz értékelt tekintenénk, akkor sem 
szabadna megengednünk, hogy ez a legtitokzatosabb, legkevésbé Ismert 
őstoglalkozásunk feledésbe merüljön. De ebben az esetben nem csupán 
hagyományőrző kegyeletről és néprajzi értékről van szó, hanem 
gazdasági érdekről ls."-lr]a N.László Endre a Dráva Múzeumban több hétig 
látható kiállítás rendezője.__________________________________________

Kaposvári Galéria
Raics

Renáta
ruhakiállítása

Nehéz meghatározni a fiatal te
hetséges művész - mostanáig fotó
modell - kiállításának műfaját. 
Eredetileg textilkiállításként akar-
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Pécsett a legjobb irány...

KIS-ÉS NAGYKERESKEDELEM'VENDÉGLÁTÁS
IPARI TEVÉKENYSÉG

Telefon:(72)33-422 Telex:12468 Telefax:(72)24-602

TÁJÉKOZTATÓ

A MAGÁNSZEMÉLYEK RÉSZVÉNYVÁSÁRLÁSI FELTÉTELEIRŐL

(KIVONAT)

•Egy részvény névértéke: 100000 Ft. Jegyzéskor a névérték 30%-a kötelezc sn befizetendő, 
de ennél nagyobb összeg, sőt a teljes névérték is befizethető.

•A részvényjegyzés futamideje 1989.február 16-tól 1990 szeptember 30-ig tart. Ez 
időszakban az új részvényjegyző tulajdonosi jogait nem gyakorolhatja, de a befizetett 

összeg után a befizetéstől az alaptőke emelésről véglegesen határozó közgyűlés napjáig 
(várhatóan 1990.október 1.) a magánrészvényeseket 17% kamat illeti meg.

•Az új részvényes tulajdonosi jogait 1990 október 1-től gyakorolhatja. Ekkor kerül a 
birtokába az a bemutatóra szóló, forgatható értékpapír, amely évente osztalékra jogosítja, 

illetva a részvény várható árfolyamemelkedése nyereséget biztosít számára. Az 
árfolyamemelkedés a KONZUM tevékenységénerk sikerétől, felhalmozott vagyonának 

növekedésétől, illetve a részvények iránti kereslettől függ. Ennek mértéke senki által sem
garantálható, illetve ma nagyon nehezen fölbecsülhető.

új értékpapír*magánrészvénybiztos befektetés
árfolyam-emelkedés*osztalék
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*
Éljünk egészségesen, de mit együnk?

Nem üzlet és nem ideológia
"Hát nem disznóság, hogy ilyen köny

veket ad ki az állam, csak azért, hogy ke
vesebb húst együnk!?" Nemcsak lelkese
dés és hitetlenkedés, hanem effajtakétke- 
dés is fogadja azokat a kiadványokat, 
amelyek az egészséges táplálkozás alap
jait ismertetik. A mérsékelt húsfogyasz
tás sokak számára a szegénységet idézi 
fel. Gond az is, hogy nemcsak mindenna
pos táplálkozásunk
ból hiányoznak az 
egészséges ételek, 
hanem az üzletek kí
nálata sem megfele
ld. Mindennek tete
jébe a Natura GT is 
csődbe jutott. Nem 
az érdeklődés hiá
nya miatt, hanem 
azért, mert boltjaik 
fényűző berendezé
sének költségeit 
nem tudták fedezni 
bevételeikből.

Hol vásárolhatunk 
hát szóját, és más, 
úgynevezett reform
finomságokat? Alig 
valahol.A Dél-Du- 
nántúlon talán sehol 
máshol, mint a pécsi 
Élet és Egészség 
Egyesület élelmi
szerboltjában, 
amely puritán körül
mények között az 
adventista imaház 
udvarában található.

-Ez a kis bolt nem üzleti vállalkozás, és 
nem ideológiai misszió - állítja Dénes Ot
tó, aki az Adventista Egyház kommuni
kációs osztályának munkatársaként feb
ruár elseje óta a reformélelmiszerbolt ve
zetésével foglalkozik. - Bizakodó va
gyok, s hiszek abban, hogy Magyarorszá
gon is kialakul az a tömeges igény, amely 
átalakítja a kereskedelem kínálatát.

Étkezési szokásaink nem mindenki szá
mára természetesek.Jól emlékszem arra a 
perui fiatalemberre, aki - jóllehet az or
vostudományi egyetemen is sok különös 
dolgot tanult - a zsír és a kenyér együttes 
fogyasztását hihetetlen eseményként élte 
á t Pedig nem mondhatjuk, hogy a zsíros
kenyér ősi ételeink közé tartozik, hisz a 
zsírosbödön neve a hagyatéki leltárakban 
először a XIX. század elején bukkant föl. 
Történelmi magyarázata van a sertéshús
hoz való makacs ragaszkodásunknak is, 
mivel a sertés volt az egyetlen olyan ál
lat amelyet tisztátalansága miatt nem 
rekviráltak a megszálló törökök. Az is
tenadta nép pedig kénytelen volt beérni 
azzal, amin azóta is él. Hogy jól él? Nem 
tudom. Riasztóak az egészségügyi muta
tók...

Az persze korántsem véletlen, hogy az 
ügy az adventistákkal kapcsolatba került. 
A hetednapos adventisták alapelveikből 
fakadóan küzdenek az egészséget károsí
tó szenvedélyek ellen, s Ids túlzással bi
zony az evés is ezek közé sorolható.Hogy 
mennyire így van, azt szemléletesen bi
zonyítja az az ötvenezer vegetárius bevo

násával készült felmérés, amely arról ta
núskodott, hogy körükben bámulatosan 
alacsony arányban fordul elő arák. A pé
csi Élet és Egészség Egyesületet mégsem 
a gyülekezet tagjai, hanem egy 23 hetes 
testsúlycsökkentő kurzus résztvevői ala
pították. Programjuk sikerét nem az 
imádságoktól, sokkal inkább mértéktar
tásuktól várják. Jelzi ezt, hogy bár a kö

zelmúltban Pécs- 
váradon is meg
nyílt egy aprócska 
üzletük, a megbol
dogult Natura GT 
üzlethelyiségének 
megvásárlásától 
távol tartják magu- 
kat.Kereskedelmi 
fellépésük kevés
bé elegáns,a tal- 
ponmar adáshoz 
azonban segítséget 
ad nekik a sajátke
zű csomagolás, az 
olcsóbb ár, alassan 
növekvő forga
lom.

A Jókai utca 13- 
ban a különféle 
szójakészítménye- 
ken kívül temér
dek más dolgot, 
sőt személyre szó
ló tanácsokat is ta
lál a betérő vásár
ló. Az is aki kíván
csiságból, a szom
szédasszony ja

vaslatára, az is aki betegsége miatt, és ter
mészetesen az is, aki szegénysége okán 
választja a reformkonyha kínálatát.

Az étkezés persze nemcsak egészség, 
hanem gusztus dolga is. Vannak, akik 
egy jó zsíros sertéscsülköt mindennél 
többre tartanak. Ők nyilván fölöttébb ne
hezen tudnának összebarátkozni a csak 
nevében semmitmondó müzlivel, őket 
legfeljebb az győzheti meg, ha elhiszik, 
hogy nemcsak az számít mit eszünk ha
nem az is, hogy még mennyi ideig.

JtHing József

Slágerlista
1. The Bangles: Eternal Flame
2, Transvision Vamp: Baby I 

Don’t Care
3.Simply Red: If You Don’t 

Know Me
4. Kon Kan: I Beg Your Pardon
5. Holly Johnson: Americanos
6. U2 with BB King: When Love 

Comes
7. Paula Abdul: Straight Up
8. Fine Young Cannibals: Good 

Thing
9. Madonna: Like A Prayer
10. The Cure: Lullaby
Ez persze a Super Channel, azon 

belül is a Chart Attack cimü műsor 
véleménye. Kíváncsiak vagyunk a Ti 
ízlésetekre is! Kérjük, küldjétek be 
saját tízes listáitokat hétről-hétre, 
nyílt levelezőlapon szerkesztősé
günk címére (7621 Pécs, Sallai utca 
7.) A listán külföldi és magyar szá
mok egyaránt szerepelhetnek. A sza
vazatokat aztán összesítjük és a vég
ső sorrendet eltalálok, vagy ha ilyen 
nincs, a legjobban megközelítők kö
zött egy vadonatúj műsoros kazettát 
sorsolunk ki. A kazetta a MELODY 
zenebolt ajándéka, amelyet a nyertes 
vagy az üzlethelyiségben vehet át 
(Pécs, Sallai u. 3o. Tel.: 72/13-694), 
vagy ha nem pécsi, postán küldjük el 
neki.

Várjuk tehát szavazataitokat a ME
LODY -slágerlistára!

Rejtvény

Az annyi mint...
Fasírozotthoz egy négytagú csa

ládnak legalább 40 dekagramm hús, 
és mondjuk 2 tojás kell. Ennek ára 
150 forintos lapockát és 3 forintos 
tojást számolva 66 forint Ugyanez 
20 dekagramm szójagranulátumból 
és 1 tojásból kevéske rozsliszt hoz
záadásával is elkészíthető. Figyelni 
csupán arra kell, hogy az ízesítéshez 
a szokottnál csipetnyivel több fű
szerre van szükség. Húsz deka szó- 
jagranulátum ára 16 forint.

Pörkölt esetében könnyebb a szá
molás, mivel a szójakocka térfogata 
az elkészítés során gyakorlatilag há
romszorosára nő. 30 deka kocka igy 
90 deka húst helyettesít. Az előbbi 
ára 27, az utóbbié, újfent a sertésla
pocka árát véve alapul 135 forint. A 
fűszerezésben csak annyi a különb
ség, hogy a szójához erőteljesebb 
fűszerek kellenek, s hogy fokhagy
ma is bővebben hozzáadható.

A szép frizura titka I.

O-Cogyan mossimk^hajat?
Mindenekelőtt el kell oszlatnunk egy tévhitet. A köztudatban az az ural

kodó nézet, hogy a gyakori hajmosás ártalmas és erősebb zsírosodást 
okoz. Akkor ezt kellene mondanunk a test mosásáról és fürösztéséről is. 
Vagy csak azért ne fürödjünk, hogy ne zsírosodjon bőrünk, vagy ne le
gyen túl száraz? A túltengést vagy hiányt ápolószerrel pótoljuk. Ezt 
tesszük a hajjal is. Környezetünk, különösen, a városok levegője olyan 
szennyezett, hogy elég naponta egyszer-kétszer kimenni az utcára és 
máris piszkos a ruhánk, bőrünk, hajunk. Egészségünknek azzal tesszük 
a legnagyobb szolgálatot, ha tisztálkodunk, tehát hajat is mosunk.

Hogyan kell hajat mosni?
A hajat bő vízzel alaposan átitatjuk, majd a szennyezettségi állapottal 

arányos mennyiségű sampont teszünk rá, és a fejbőr dörzsölése nélkül 
felhabozzuk. A szennyezettségi állapot kontrollja a bő hab. Ha a sam
pon habja csökken és csurog, akkor nem került kielégítő mennyiségben 
a hajra, akkor tegyünk még hozzá, hogy bőséges habot kapjunk. Az el
ső mosás után gondos öblítés következik, majd a második, ellenőrző mo
sás, melyhez már csak minimális mennyiségű sampon kell. Ha az első 
mosás jó volt, bő, sűrű hab keletkezik. A második öblítés is gondos le
gyen, mert a benne maradó sampon fénytelenné teszi a hajat.

Soha ne dörzsöljük vagy vakarjuk a fejbőrt, mert ezzel csak ártunk! Ki- 
sebb-nagyobb gyulladást okozunk a fejbőrön, és egy-két nap múlva a ki
száradt hámréteg kis, apró lemezkékként potyog a hajból, amit korpának 
vélünk.

Milyen samponokat válasszunk?
A kereskedelem széles válsztékából azt keressük, mely hajunk állapo

tának megfelel. Vannak normál-, balzsam-, gyógy-, színező samponok, 
és lehetne még sorolni. Általános szabály, hogy minél inkább gyógyha
tású, annál kevésbé tisztít. Ezért ajánlatos, hogy gyógy- és balzsamsam
ponok alkalmazásánál az első mosást normál szerrel végezzük, és csak 
a második mosásnál használjuk ezeket. Az ajánlott módszer a legtöbb 
fejbőr-panaszt megszünteti.

A haj egészségi állapotát a hajáplás tartja egyensúlyban. Az ápolósze- 
rck legismertebb fajtája a háromféle hatású Golf öblítő. A sárga a szá
raz, a kék a normál, a zöld a zsíros haj és fejbőr ápolására alkalmas. Al
kalmazásuk menete a következő: a mosás után a vizet a hajból kézzel 
vagy törülközővel kinyomkodjuk, majd kb. 10 milliliter öblítőt (a haj
hossztól és mennyiségtől függően) a hajra teszünk, egyenletesen elken
jük benne, majd 5-10 perc hatásidő után az egészet vízzel alaposan ki
öblítjük. Következik a hajszárítás és a frizurakészítés, de ez egy követ
kező fejezet, mely a frizuráról, a vágások formáiról, és készítéséről szól 
majd.

Mész János

Francia sziporkák
Vízszintes

1. Luc de Clapiers Vauvenargues francia író 
/1715-1747/ gondolata /Zárt betűk: M, Y, Ü/.
14. Szovjet űrhajós, a Szojuz-10  parancsnoka 
/Vlagyimir Alekszandrovics/
15. Móricz Zsigmond regénye
16. Goawaldov régebbi neve
17. A szobiba szólít.
19. Vasötvözetek felületén a gyártás folyamán 
keletkező oxidréteg
20. Középen eléül!
21. Román politikus, államelnök /Petru, 1884- 
1958/
23. Nem tud elmozdulni 
25. Foszfor és lítium vegyjele 
27. Légiesen könnyed
29. Az orrához
30. Simeoni személyneve
32. Afrikai köztársaság

33. Kossuth-díjas operaénekes /György/ 
35. Éttermi dolgozó 
37. Rádiumemanáció
39. A szamárium vegyjele
40. Madárbörtön
42. Összetartozó személyek csoportja 
44. Cipó egyneműi 
46. Kis távolságban 
48. Szomorúság, bánat 
50. Vasal
52. Huszár vezényszó
54. Görög örömkiáltás
55. Batyuban van!
56. Máshollét
59. Seb betűi
60. Oka-parti iparváros a Szovjetunióban
62. Szerelem, ismert olasz szóval
65. Kihalt török nyelv
66. Shakespeare szülővárosának folyója
67. Afrikai berber nép 
69. Meztelen

71. Észak-Amerikában honos, fekete szőrű 
medve
73. Minőségében javít

Függőleges
1. A kiváló francia író Stendhal /1783-1842/ 
gondolata /zárt betűk: G, O, G/
2. Pontos célzás eredménye
3. Náspángolja.
4. Hivatali beosztás
5. Tova
6. Filmbeli farkas
7. Lapátolás
8. Kis Aranka
9. Angol gépkocsimárka 
ÍO. Labdarúgó trófea
11. Időmértékes verselésben a szótag mérték
egysége
12. Dalol
13. Német romantikus költő/1772-1810/
18. Limes
22. A tetejére

24. Olasz citrom 
26. Szigetlakó nép 
28. Holland sajtváros
31. Formai
32. Sárgászöld tollazatú pintyféle kis madár
34. Község Csorna közelében
36. Arányba állított mennyiségek közül az el
ső
38. Kis súly 
4L Színültig 
43. A sivatag hajója
45. Nevezetes bűntények történetének gyűjte
ménye
47. A bükkönnyel rokon takarmánynövény 
49. Ammónium-nitrát tartalmú biztonsági 
robbanószer
51. Angol főnemesek megszólítása 
53. Adriai olasz kikötőváros
57. Otthon
58. Strázsa
61. Szövetség

63. Orosz férfinév
64. ízletes korai gyümölcs
68. Lenlebbi helyre
70. Elődje
72. Bulgáriai gépkocsik jelzése
74. Részben kemény!

Dreticsfa Attiía

Beküldendő május 5.-ig a víz
szintes L, illetve a függőleges t .  
számú sorok, megfejti. *c. ( 7621 
Pécs, Sallai u. 7.) A sikeres pá
lyázók között három darab 500 
forintos vásárlási utalványt sor
soltunk ki. amelyet postán kül
dünk el.
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A Baranya Meg ei Eleit

n p D I  í r

. : ■ • 

niszerkereskedelmi Vj 

TI ÜZEMELTETÉS»

íllalat meghirdeti:

u?

i {UM

19.sz.ASi" áruház Mdzaszászvár,Bánya u.1-3. 
i  12.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,Katalin u.lö. 
132.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,Nagvhidi u. 7. 
I37.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,Bocskai u.54.Ilii
142.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,Margit u.l.

147.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,Bittner Alajos u.42. 
154.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,ToIbuhin üt 178. 

158.sz.é!elmiszer-háztartási üzlet Pécs,KŐczián S.u.l. 
168.sz.élelmiszer-háztartási üzlet Pécs,Bolgár Néphadsereg üt 92. 

2G3.sz.vegyesüzlet Pécs,Ungvár u.l. 
254.sz.élelmiszer>háztartási üzlet Szigetvár,Bem u.2. 

265.sz.vegvesüzlet Szigetvár,Zrínyi tér 1.
: mm

SZERZŐDÉSES ÜZEMELTETÉSRE
iillí- • M illi I" * ̂  ■: viililli ' v-

619.sz.dohánybolt Pécs,Sallai u.41.
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Az érdeklődőknek tájékoztatást adunk a vál
lalat közgazdasági osztályán, Pécs,Ifjúság út
ja 11 .Telefon:24-844
A pályázatokat írásban kérjük benyújtani: 
1989.június 2-ig.
A versenytárgyalás helye: Pécs,Ifjúság útja 
11.

THERING
( 3

RT THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT

ÉBRESZTŐ EMBEREklTÖNKREMEGY A PÉNZETEK.
AZ ÖTEZREST MÁR NYOMJÁK .A TÍZEZREST IS TERVEZIK. 
HA NEM ÉBREDTEK EMBEREK, TÖNKREMEGY A 
PÉNZETEK.
NE LEGYETEK SAJÁT MAGATOK ELLENSÉGE. LEGYETEK 
A THERING RT RÉSZVÉNYESEI.
ITT AZ UTOLSÓ LEHETŐSÉG.MÁR CSAK MÁJUS 16-IG 
LEHET RÉSZVÉNYT JEGYEZNI AZ OKHB RT-NÉL AZ 
ORSZÁGBAN 58 HELYEN ÉS NAGYKANIZSÁN A DÉL-ZALA 
ÁRUHÁZBAN.
MOST CSAK A NÉVÉRTÉK 10 %-ÁT KELL BEFIZETNI.
NE FELEDJÉTEK THERING RT.

JÓ REGGELT EMBEREK!

THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT THERING RT
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Állást kínál
A Bázis Déldunántúli Építőipari Válla

lat Ipari Üzemigazgatóságának Ácsüze
me munkatársakat keres ács szakmunkás 
munkakörbe. Bérezés a kollektív szerző
dés alapján megegyezés szerint. Jelent
kezni lehet: Mezősi Csaba üzemvezető
nél Pécs, Pellérdi u. 55. Telefon: 15- 
844/165.

Megbízható, gyakorlott, PM-hez beje
lentett könyvelőt keresek. "Európa" jeli
gére a Sallai u. 28-ba.

Állást keres
Autószerelőként, esetleg sofőrként el

helyezkedne katonaviselt fiatalember. 
"B" és "C" kategóriás jogosítvánnyal ren- 
delkezem"-jeligére a Sallai u. 28-ba.

Hétvégeken munkát vállalnék kertben, 
kertészetben, kulturált vendéglátóhe
lyen."Fiatal nő” jeligére a Sallai u. 28-ba.

Kőműves kisiparosnál katonaviselt fia
talember szakmunkásként elhelyezked
ne. Tel.: 30-091,17-19 között.

Fiatal, jó megjelenésű virágkötőlány 
bármilyen jó állást keres. Szilvási, Pécs, 
Hajnóczy u. 19/A.

Másodállást keres sokoldalú fiatal
ember reális fizetésért, vagy kisebb vál
lalkozáshoz közreműködne némi tőké
vel."! AM BROKE" jeligére a Sallai u. 
28-ba.

Egyetemista lány angol-német nyelvtu
dással pécsi, nyárra balatoni munkát ke
res. "INXS" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Gépjármű
6 éves korig totálkáros Ladát vennék. 

Márics, Pécs, Sarohin t. u. 41.
8 éves, 12oo-as LADA jó állapotban el

adó. "Combi" jeligére a Sallai u. 28-ba.
21,5 tonnás RÁBA pótkocsis szerel

vény eladó friss műszakival és TTR vizs
gával. 8900  Zalaegerszeg, Hegyalja út 
10/1. Jámbor András

Ford Escord 1.6 GL, GI frsz. eladó. Ér
deklődni: Pécs, 21-324 este.

_____ Lakás_____
Belvárosi, 1,5 szobás, 4o négyzetméter 

körüli OTP-lakást, + 2 szobás felújított 
lakást cserélnék 3-3,5 szobás OTP-lakás- 
ra. "Összkomfortos" jeligére a Sallai u. 
28-ba.

Kertvárosi, 3 szobás, 64 négyzetméte
res, tanácsi lakás jó állapotban két kisebb 
tanácsira cserélhető. Minden megoldás 
érdekel. Telefon: 10-301, Szobi Andrea 
8-16 óráig.

Uránvárosi, 2 szobás. Hl. emeleti, tele
fonos öröklakásom elcserélném 2 db két
szobás tanácsi lakásra, vagy 1 kétszobás 
tanácsi lakásra+ ráfizetést kérek. Minden 
megoldás érdekel. Telefon: 26-13o.

64 négyzetméteres, 2 és fél szobás, Ko
dály Zoltán úti, tanácsi lakást cserélnék 
2db 1,5 szobásra ráfizetéssel."II. emelet" 
jeligére a Sallai u. 28-ba.

Kertvárosi, négyszobás, szövetkezeti 
lakásomat elcserélném épülő társasház
ban lévő, hasonló méretűre. "88 négyzet
méteres" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Szálán tán kétszintes, családi ház, gaz
dálkodásra alkalmas területtel és épüle
tekkel, sürgősen eladó. "Nyári beköltö
zés" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Ilyen jellegű hirdetést igen ritkán talál
ni a magyar sajtóban. Várjuk tobábbra is

hasonló, vagy rajzos hirdetéseiket is, bár
melyik rovatunkba.

Ez a ház eladó. Udvar, kert és tetőtér
beépítési lehetőség. Pécs, Székely B. u. 
31-ben. Érdeklődni munkaidőben a 26- 
13o-as telefonon.

Pécs, Erzsébet utcai egyszobás, kom
fortos, tanácsi lakásomat kettőszobás 
belvárosira cserélem. Ince Péter, Pécs, 
Anikó u. 2., X.em. 3o.

Eladom! Pécs, Szabadság utcai, három
szobás, földszinti öröklakásomat 1,5 
komfortos magántulajdonú cserével. 
Pécs, Anikó 2., Némethné

Eladom! Kozármislenyi hétvégi háza
mat 5 0 0  négyszögöl területtel. Pécs, 
Anikó u.2., X/3o., Némethné

Pécsi szoba-konyha, fürdőszobás, taná
csi lakásomat elcserélem vendéglátó-lé
tesítményre. Pécs, Anikó u. 2., X.em., 
Németh Istvánná

Elcserélnénk erdő melletti 3 szobás há
zunkat 2 kis lakásra. "Minden megoldás 
érdekel 7627" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Tanácstól megvásárolható nagyméretű 
lakásra vagy házra cserélném belvárosi, 
64 négyzetméteres, újszerű, összkomfor
tos, tanácsi lakásomat. Válaszokat "SI
KER ’89" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Belvárosban 4 szobás, összkomfortos, 
110 négyzetméteres /cirkogejzíres/, tele
fonos öröklakás vállalatnak, igényesnek 
azonnali beköltözéssel készpénz és átvál
lalás lehetőségével eladó. T.: 18-318.

Elcserélném kertvárosi, I. emeleti, 2 
szoba összkomfortos, tanácsi lakásom 1,5 
szobás tanácsira. Minden megoldás érde
kel. Érdeklődni helyben: Pécs, Zsuzsan
na u. 3.,1/6. Telefon: 18-14o, 6-14 óráig

Pécsi, donátusi 4oo négyszögölön lévő 
összkomfortos családi házam harkányi 
családiházracserélném. "Aranyhegy" je
ligére a Sallai u. 28-ba.

Belvárosban egyszobás, összkomfortos 
lakás vállalatnak, vagy 2 egyetemi hall
gatónak bútorozva kiadó. T.: 18-318.

Elcserélném pécsi, 47 négyzetméteres, 
összkomfortos, tanácsi lakásom buda
pesti hasonlóra. Telefon: napközben: 0 6 
1-384-034.

Eladó Vasas-bányatelepi 2 szoba, ker
tes, garázsos, komfortos családi ház. Ér
deklődni: Pécs, Könyök u. 9/A, Kiss Ist
ván.

Kertvárosi, 1,5 szobás, tehermentes 
öröklakás eladó őszi költözéssel. Illyés 
Gyula u. 72., 1/5.

Kertvárosi, 3 szobás lakást 2 szobásra 
cserélnék. Telefon: 26-4o4.

Rózsás János 
Keserű ifjúság

Rózsás Jánost az 58-as paragrafus 
avatta íróvá. Ennek alapján ítélte el 
1945 februárjában a 3.Ukrán Front 
hadbírósága szabotázs vádjával a ti
zenkilenc éves nagykanizsai leven
tét, akit felelőtlen kalandra küldött a 
hadvezetés. Rózsás ezt belátva több 
társával együtt megadta magát a 
szovjeteknek. Nem Hunyadi páncé
los volt, nem a Szent László hadosz
tály tagja, egyszerű, frissen sorozott 
legény. Tíz évet kapott. Ahogy a szi
bériai fogoly-zsargon mondta: a 
semmiért akkor ennyi járt. Táborról 
táborra vitték, s miközben az életéért 
küszködött, naplót írt. Fejben, per
sze, mert a papír és ceruza veszélyes, 
tiltott eszköznek számított a lágerek
ben. Sztálin halála után szabadult, és

itthon nyomban hozzákezdett az 
íráshoz. Amikorra egykori fogolytár- 
sa-barátja papírra vetette a Gulagot, 
Rózsás János is kész volt a maga 
könyvével. Csak a kiadás váratott 
magára 1986-ig, amikor is München
ben megjelent a Keserű ifjúság, majd 
egy év múlva ugyanitt a folytatás, az 
Éltető reménység. A szerzővel meg
ismerkedhettek a hazai rádióhallga
tók és tévénézők, de a könyve talán- 
csak a nyáron lát napvilágot a Szabad 
Tér kiadónál. Rózsás János jóvoltá
ból A HELYZET folytatásokban 
részleteket közölhet a tiszta ember
séget sugárzó emlékiratból, amely a 
magyar történelem egyik még létező 
fehér foltját rajzolja elénk.

Üzletkötőt
keresünk!

Érettségivel, gépkocsival, szakmai múlttal ren
delkezők jelentkezését várjuk.

INTERPRESS Kereskedelmi és Közönségszolgá
lati Iroda Pécs, Jókai u. 4/a.

IX. emeleti, 3 szobás, tanácsi lakásun
kat nagyméretű másfelesre cserélnénk. 
"Éva utca" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Eladó, vagy harkányi nyaralóra cserél
hető 2 és fél szobás szövetkezeti lakás. 
Pécs, Endresz György u. 3/a, 4.em. 15., 
Tefner. Érdeklődni: este 6 után minden 
nap.

Eladó 2 szoba összkomfortos családi 
ház. Kétszobás lakást beszámítunk. Pécs, 
Vadász u. 42.

Ingatlan
Hosszúhetényben 1500 négyszögöl te

rület eladó szőlővel, gyümölcsössel és 
présház teljes felszereléssel. Érdeklődni 
a kora reggeli és esd órákban a 81-191-es 
telefonon.

A pellérdi elágazás fölött 208 négyszö
göl terület lakóházzal eladó, vagy másfél 
szobás lakásra cserélhető. Érdeklődni: 
Alkotmány út 71. II/9.

Pogányi szőlőhegyen présház, szőlő, 
gyümölcsös eladó. Saját kút, villany. Pé
csi út 18.

Széplak-alsói 2 0 0  négyszögöl parti, 
csatornázott foghíjtelket cserélek balato
ni nyaralóra. Érdeklődni: 18 órától 72-33
786.

Pécstől 18 km-re Szilváson 6oo négy
szögöl szőlő, szántó sürgősen eladó. Ér
deklődni: Pécs, Sarolta u. 15., fsz.: 2., Be
ne, 19 után.

B álics-tetőn csendes környezetben ÍOO 
négyzetméteres, központifűtéses, gará
zsos ház 580 négyszögöl telekkel eladó. 
Érdeklődni: 14-16 óráig 34-741.

Eladnám vagy értékkülönbözettel el
cserélném azonnal beköltözhető, 2 szoba 
+ étkezős Melinda utcai szövetkezeti la
kásom 1,5 szobás lakásra vagy kis csalá
di házra. Érdeklődni: 14-16 óráig, a 34- 
741-es telefonon.

Fonyódligct, Toldi M. u. 28. alatti nya
raló eladó. Érd.: T.:72-35-186.

Gyódon 8 0 0  négyszögöl gyümölcsös 
vízvezetékkel, villannyal ellátott faház
zal, megosztva is eladó. Köves út van. Ér
deklődni: 17 h után 29-202.

A "Dr.Pados" Ingatlanközvetítő Iroda 
ajánlatai:

Pécs, Ybl Miklós utcai 3 szoba, hallos, 
tanácsi lakás kisebb budapesti vagy pécsi 
tulajdonra cserélhető. Pécs, Marosvásár
hely utcai kettőszobás lakás, Borne
missza utcai háromszobás lakás, felső- 
makári lakható üdülő, kozármislenyi la
kóház és Cserkút-szőlőhegyi lakhatóvá 
tehető üdülő eladó. Érdeklődni: 72/ 35
657 telefonon.

Or fűn, tóközeiben 2 szobás, faházas 
üdülő eladó. T.: 3M75.

Életjáradékra vagy magas havi részlet
re építési telket vennék. Válaszokat "SI
KER ’89" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Budapesttől 30  percre szőlők /3 0 0  és 
5 0 0  négyszögöl/ termő gyü
mölcsfákkal, kis konyhakerttel, falukö- 
zelben olcsón eladók. Érdeklődni bármi
kor: Hévízgyörk, Petőfi u. 10. alatt.

Két építési telek Nagypostavölgyben, a 
41-es busz transzformátori megállójánál 
/országút mellett/ eladó! Érdeklődni a 
helyszínen vagy a 28-149-es telefonon.

Nyugati városrészben beépítésre váró, 
közművesített házhely /kb. 12o négyzet- 
méter/ társasházsorban eladó. Érdeklőd
ni: Pécs, 26-13o-as telefonon napközben.

"Dr. Pados" Ingatlanközvetítő Iroda 
7617 Pécs, Pf: 16. Telefon: 35-657. Szá
mítógépes adattárolás! Vevők nyilván
tartásba vétele ingyenes.

Egyéb
"Ducati" motoros kapa- új perzsasző

nyeg, 60  x 14o eladó. Telefon: Pécs, 21
779.

Pécsett vagy környékén gombater
mesztésre alkalmas pincét bérelnék." 
Május" jeligére a Sallai u. 28-ba.

2 karos lágyfagylaltgép-originál csoma
golásban eladó. Megtekinthető 3 óra után 
Komló, Iskola u. 89., Vér Ferenc.

41 éves asszony egyedül élő idős néni 
gondozását vállalná lakásért vagy házért. 
"Szeretet" jeligére a Sallai u. 28-ba.

PE 16 típusú, kétpoláros, egyedi mű
holdvevő berendezés. Érdeklődni: 15 órá
tól Enyezd u. 2. III/ll., Radó.

Összkomfortos szoba 2 személynek ki
adó. Sarolta u. 1., ffl/lo.

Törzskönyvezett komondor tenyészku- 
tyák, féléves Sarplaninac kiskutyák el
adók. Érdeklődni: Pogány, Pécs, Jókai u. 
7.

350 tag öntöttvasradiátor eladó. Érdek
lődni munkanapokon: 10-711/53-8o-as te
lefonon. 7-15 óráig, vagy Pécs, József A. 
u. 45/c, 4.e., 13., 16-19 óráig, Simái.

Totó-lottó kulcsok nagy választékban 
kaphatók! Kérjen tájékoztatót. Fehér Gá
bor, Pécs, Kővirág u. 37.

Pécs, Illyés Gy. u. 43. szám alatti OTP- 
értékesítésű, tehermentes garázsomat 
Nevelési Központ környékire cserélném. 
Érdeklődni telefonon napközben: 12
654., este: 14-232.

Commodore 64 számítógép/új, vámke
zelt/ eladó. Érdeklődni: munkaidőben 
72-15-311/122 telefonon.

Irodának belvárosban két helység a 10
976-os telefonnal kiadó. Érdeklődi 17 óra 
után.

Balatonparton lakó családnál tűlteném 
egész nyaramat lábműtétem miatt. Magá
nyos, 58 éves járóbeteg nő. "Nyugalom 
jó" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Kiadó különbejáratú kis szoba fiatal 
nőnek. Fürdőszoba, konyha használattal. 
Kertváros, Port János u. 5.1/5. Telefon: 
26-660.

Aranyszínű, törzskönyvezett cocker 
spániel várja lehetőleg feketeszőrű, ha
sonló fajtájú fiú udvarlóját. "101 kisku
tya" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Presta ötös, kéttűágyas kézi kötőgép, 
áron alul eladó. Telefon: 90-880.

5000 db bontott cserép eladó. Pécs, At
léta u. 12.

Vállalkozók, figyelem! ötletekkel 
rendlkezők, közreműködni kívánok je
lentkezését várjuk. "Biznisz" jeligére a 
Sallai u. 28-ba.

Irodahelyiséget bérelnénk a belváros
ban. Ajánlatokat "Csak telefonnal" jeli
gére a Sallai u. 28-ba.

Garázst bérelnék hosszabb időre a Mel
inda u. környékén. 23-925.

Jó befektetés! Induló vállalkozáshoz 
keresünk tőkéstársat. Ajánlatokat "KFT" 
jeligére a Sallai u. 28-ba.

1989.évre megrendelhető gáz-víz-köz- 
pontifűtés-szerelés-tervezéssel, költség
vetés-készítéssel magánszemélyek, kö- 
zülctek részére. BemulaKároly.Telefon: 
34-854.

Telefonkötvényt vennék belvárosban. 
Ajánlatokat "BELL" jeligére a Sallai u. 
28-ba.

Társat keres
43/180 cm elvált nő tini fiával, lakással, 

kocsival társat keres. "Minden levélre vá
laszolok" jeligére a Sallai u. 28-ban.

Csinos, érettségizett, természetet, ze
nét, utazást kedvelő, minden szépre fogé
kony lány, keresi igényes, jó megjelené
sű, házias, káros szenvedélyektől mentes 
fiatalember ismeretségét. Fényképes be
mutatkozó levelet várok. "28 évesig" je
ligére a Sallai u. 28-ba.

35/170 magas, mások által vonzónak 
tartott, karcsú, elvált nő várja magas, jó 
megjelenésű férfi bemutatkozó levelét, 
aki hisz egy boldog újrakezdésben. 
"Csak Veled és nem nélküled" jeligére a 
Sallai u. 28-ba.

170/35 karcsú elvált nő várja mélyérzé
sű, magára és környezetére igényes, még 
lelkesedni tudó férfi levelét, akivel újra
kezdhet mindent. "Rekviem a szerele
mért" jeligére a Sallai u. 28-ba.

Magas, jóképű, sportos alkatú fiú rövid 
levelét várja egy negyed évszázados 
hölgy, aki nyugodt és mozgalmas életre 
vágyik. "Dance" jeligére a Sallai u.28-ba.

Majd megdermedtünk a széljárta vagonban. Felülni nem volt szabad. Fogvacogva henteregtünk egyik oldalunkról 
a másikra.

Te jó Isten! Meddig tarthat az út Odesszáig? Halálra fagyunk ebben a jégveremben! Csak már indulna el a vonat, 
haladnánk valamerre, talán könnyebb lenne elviselni ezt a szörnyű állapotot, ha a vonat ringatna bennünket!

Valahányszor szükségleteink elvégzésére fel akartunk tápászkodni, mindannyiszor a két deszkakerítés közt közé
pen ácsorgó géppisztolyos őrtől kellett engedélyt kérni, hogy felegyenedhessünk.

Az oroszoktól hallott szóval hívtam fel magamra a figyelmet, és előre igazoltam feltápászkodásom jogosultságát:
- Csaszovoj! - szólaltam meg, és a lyuk felé mutattam. Az őr bólintott, és felkelhettem, kísérő tekintetének vigyá

zó felügyelete mellett. A dolgom elvégzése után sokáig üldögéltem, vackolódtam, csak hogy ne kelljen végigfeküd
nöm a vagon fenekén.

A katona goromba kiáltása, felém fordított géppisztolya ösztönzött a gyors engedelmességre.
A vagon közepén, a fázósan toporgó katona előtt kis vaskályha állt, a tetőn függőlegesen kivezetett csővel, benne 

pislákolt a nehezen izzó poros szén gyér tüze. Az őr sem érzett sok meleget, hozzánk meg legjobb esetben csak a 
szén kénes szagát csapta be a szél.

A bevagonírozás napján már nem mozdult meg velünk a szerelvény. Leszállt a korai téli este, és mi sűrű sóhajto- 
zások közepette próbáltunk elaludni.

Felettünk a hét orosz is fázósan mozgolódott, káromkodott tehetetlen dühében. Hát akkor mi hatan odalent, mit 
szólhattunk, akik sem összebújni, sem betakarózni nem tudtunk?

Folytatjuk
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Cigányóci ma
C iganovci - magyarul Cigá- 
nyóc - egy úttörőtábor neve 
Kárpátalján. Holub István
ná hetvenéves pécsi (budai) 
lakos szerint 1956 novembe
rének első  napjaiban itt, 
Ungvártól tizenöt kilom é
terre alakult meg a Kádár
vezette Ideiglenes Forrada
lmi Kormány, melynek szü
letését politikai sugallatra a 
történelem tudom ány és a 
néphit eleddig Szolnokhoz 
kötötte.

- Anyám családja, ősei mind ung
váriak, ćn is ott éltem 1979-ig, ami
kor is nagy nehézségek árán sikerült 
áttelepülnöm. A gyerekeim után jöt
tem. Máig lelkiismeretfurdalásom 
van, mert ha mindenki eljön, mi lesz 
a magyarokkal odaát? Sokat beszé
lünk az erdélyiekről mostanában. 
Szegények, tényleg sokat szenved
tek, de nekik legalább egyetemeik, 
iskoláik voltak! Nekünk Kárpátalján 
jóidéig semmi.

-Mi történt 1956 novemberében?
-Tudja, a mi lakásunk hatalmas, 

szép ház volt a Szőlő utcában, még 
az apám tervezte és építette magá
nak. Sok ember elfért benne, együtt

Azt hitték, a nép majd az ölükbe ve
szi őket. Hát nem vette. A bankban, 
a boltban oda sem mentek hozzájuk. 
A szállodát szeméttel, zöldséggel do
bálták meg. "Gyilkosok!"... ezt ki
abálták föl nekik. Végül rendőrt állí
tottak a szálló elé.

Mi a Szőlő utca, a Vinnyicsnaja uli
ca 1-ben laktunk. Az ungvári párttit
kár, Vas Iván Ivanovics, egy Kraft 
nevű német gyáros hétszobás villáját 
kapta meg néhány házzal följebb, a 
szemközti oldalon. Igen nagy úr volt, 
állandóan testőrök kisérték, nem kö
szönt senkinek. De amúgy rendes 
ember, hithű kommunista, ezért be
csültem. A feleségével gyakran be
szélgettem, karácsonykor átjártam 
hozzájuk fát díszíteni.

A sok rendőr Kádár és Münnich mi
att jött. Egész Ungvár tudta, hogy a 
cigányóci lágerben, az úttörőtábor
ban vendégeskednek, miután eltűn
tek Pestről. A lágerből hozták be őket 
vacsorázni Iván Ivanovicshoz. Két 
alkalomra emlékszem. Késő este 
volt, az utca tele rendőrökkel. Engem 
is rendőr kísért haza, kezében a sze
mélyi igazolványommal. Az érkező 
fekete autókat láttuk az ablakból, 
meg a rendőrök sorfalát.

- Biztos, hogy Kádár és Münnich 
volt?

- Ezer százalék. Attól tudom, aki

- Az új kormány proklamációjára. 
Mi előbb olvastuk Ungváron, mint 
maguk idehaza! Ugyanis ott nyom
ták az ungvári nyomdában. A főmér
nök hozta el megmutatni a kefelevo- 
natot, szinte még folyt róla a festék. 
Szóval, mi már előbb tudtuk, hogy 
mit akar a Kádár, miután elvállalta a 
főtitkárságot, mint az emberek Ma
gyarországon.

Arra emlékszem még, és a régi ung
váriak közül ezt is bárki bizo
nyíthatja, hogy a forradalom leveré
se után több jogászt Magyarország
ra vittek Kárpátaljáról. ítélkezni a 
felkelők fölött! Mert idehaza túl ke
vesen vállalták...

- Miért nem beszélt ezekről a dol
gokról eddig?

- Hát én mindenkinek elmondtam, 
akit érdekelt... Régóta tervezem, 
hogy írok Kádárnak. Mert őt nagyon

tisztelem, és biztos vagyok benne, 
hogy jó  ember. Csak nem jó politi
kus. Sose volt az. Mi tudjuk, hogy 
nem a saját akaratából tette, amit tett, 
hanem kényszerből. Mert fé lt Mi is 
féltünk, mindig féltünk! Engem há
romszor vitt el a Beszpeka, az ottani 
ÁVÓ. Rajtam keresték a bátyáimat... 
Féltünk, de megálltuk a sarat. No, ő 
nem állta meg. Ezt nem lehet senki
nek bűnéül felróni, van aki bírja, van

aki nem. De most, hogy ennyi idős, 
beteg, legyen benne annyi bátorság, 
hogy kiáll, ő, a legilletékesebb, és el
mondja a népnek, mi történt, hogy 
történt!... Mindenki még jobban fog
ja  becsülni, és elfelejtik neki mind
azt, amit valaha is csinált, vagy nem 
csinált.

Csak erre akartam Kádár Jánost 
megkérni...

havasi János

Az ungvári Vinnyicsnaja ulica, ahol 1956 novembar első napjaiban Kádár és Münnich a megyei párttitkárnál 
vendégeskedett. (A házat nyíllal jelöltük.) A családi felvétel tíz évvel az események után készült.__________

Mások - ugyanarról
"Az MDP [!!] Központi Vezető

sége elnökségének azon tagjaiból 
(Kádár János, Münnich Ferenc és 
mások), akik szakítottak a szocia
lizmus ügyét eláruló Nagy Imrével 
és csoportjával, valamint más 
munkásmozgalmi harcosokból 
(Marosán, Kállai, Biszku stb.) no
vember 3-án Szolnokon új forrada
lmi központ jött létre, ő k  alakítot
ták meg a Magyar Forradalmi 
Munkás-Paraszt Kormányt Kádár 
János vezetésével. Az új ellenkor
mány nevében november 4-én Ká
dár János mondott beszédet a rá
dióban." (IV.osztályos gimnáziu
mi történelem-tankönyv, 189.ol- 
dal)

"Az Ideiglenes Forradalmi Kor
mány, amely a szovjet-ukrajnai 
Ungvárról költözött Magyaror
szágra, Szocialista Munkás-Pa
raszt Kormányra változtatta a ne
vét. Az új vezetők elkezdték erőik 
összegyűjtését, s a helyzet kielégí
tő módon kezdett stabilizálódni." 
(Hruscsov emlékirata, idézi Tóbi
ás Áron az In memóriám Nagy Im
re c.dokumentumkötet 365. olda
lán.)

"Úgy látszott, nincsen erő, amely 
kiszakítja az országot az anarchia 
és az ellenforradalom karmai kö
zül. Ilyen körülmények között ér

kezett meg először a hír, hogy Ap
ró Antal, Kádár János, Kossá Ist
ván és dr.Münnich Ferenc már no
vember elsején minden kapcsola
tot megszakítottak Nagy Imre kor
mányával, s Kádár János vezetésé
vel Szolnokon megalakították a 
Forradalmi Munkás-Paraszt Kor
mányt.” (Unger-Szabó: Magyaror
szág története. 394.1.)

"Ezt követőleg Hruscsov közöl
te, hogy elegendő számú csapatot 
központosítottak és elhatározták: 
véget vetnek ennek a helyzetnek 
Magyarországon. Egy-két nap 
alatt elintézik az egészet. Azt is 
említette, hogy a nap folyamán 
Bulganyin telefonált s egy jó hírt 
közölt. Münnich Ferencnek és Ká
dár Jánosnak sikerült elmenekül
nie Budapestről és útban vannak 
Moszkvába repülőn. Ez roppant 
fontos dolog, mondta Hruscsov. 
Azt kérdezte tőlünk, nem tudjuk-e, 
mi történt Apró Antallal, igen fon
tos lenne, hogy ő is kimásszon a 
csávából. Az oroszok nagyon sze
retnék őt is felhasználni, de fogal
muk sincs, mi van vele." (Micsu- 
novics moszkvai jugoszláv követ 
naplója Tito és Hruscsov novem
ber 3-i tárgyalásáról. Idézi Tóbiás 
Áron említett munkájának 308. ol
dalán.)

hallgattuk a budapesti rádiót Min
denről értesültünk. De így volt vele 
egész Kárpátalja. Amikor Pesten ki
tört a forradalom, a beregszásziak a 
kórházi főorvos vezetésével nekiin
dultak a határnak. Lobogtak a nem
zeti zászlók, most már újra Magyar
ország leszünk... Persze, a háláinál 
megállították a menetet. A főorvost 
később menesztették, csak nagy ne
hezen tudták megmenteni a börtön
től.

A rádióból hallottuk, hogy Kádár 
eltűnt Pestről. November 1-jén még 
beolvasták a proklamációját, amely
ben a forradalmárok dicsőségét em
legette, s a Petőfi Kör érdemeit mél
tatta. Aztán semmit nem lehetett tud
ni róla. Nálunk meg egyik napról a 
másikra megtelt a város menekült 
magyar ávó-sokkal és orosz rendő
rökkel. Az ávósok a Szobranc (Szov- 
jetszkaja) utcában laktak a Turista
szállóban. Úgy pöffeszkedtek, sétál
gattak, mintha üdülni jöttek volna.

személyesen is találkozott velük a 
házban. De még kint él, nem akarom, 
hogy baja essék, ne kérdezze a nevét. 
Kádár nem akarta elvállalni a főtit
kárságot, aggályai voltak. Münnich 
kapacitálta. Az oroszok egyébként őt 
akarták, korábban nagykövet volt 
Moszkvában, benne jobban bíztak. A 
Münnichben. Végül is Kádár elvál
lalta.

- Tito is 6rá szavazott...
- Lehet Mindenesetre az ungvári

ak nagyon haragudtak Münnichre. 
Kádár rossz szellemének tartották.

- A szovjet vezetők közül ki volt 
ott?

- Én csak a kijevi párttitkárról tu
dok.

- Hruscsov? Mikojan?
- Nem, nem tudom. A cigányóci 

magyarokat is mind elfelejtettem 
már. A Szőlő utcába csak Kádárt és 
Münnichet hozták be.

- Mire emlékszik még?

ÉLJEN MÁJUS 1! (1945-1989)
Rákosi Mátyással boldog, erős, független Magyar
országért!
100 millió wattal a hároméves terv felé!
A MÁVAG itt elhalad, de megy tovább a szocializ
mus felé!
Szép nap ez a májusi, éljen Sztálin, Rákosi! 
Kongresszusunk erőt adott, több acélnak nyitott 
csapot!
Minden szerszám békefegyver, ezért gyártjuk har
cos kedvvel!
Több gabonát termelünk, még szebb lesz az éle
tünk!
Trumanoktól nem félünk Rákosi a vezérünk! 
Köszönjük a Szovjetuniónak és nagy vezérének, 
hogy szabadon és vidáman élhetünk!
Atombomba nem titok, béketábor győzni fog! 
Panyi Ferencné 246 százalék!
Magyarország nem rés, hanem erős bástya a béke 
frontján!

A cél világos az út szabad!
Éljen a hős karhatalom és a Munkásőrség! 
Köszönet és hála testvéreinknek és barátainknak 
minden segítségükért!
A proletárdiktatúrát élessé és hajthatatlanná 
tesszük ellenségeink számára!
Éljen a forradalmi munkás-paraszt kormány! 
Éljen és virágozzék szabad és független hazánk a 
Magyar Népköztársaság!
Éljen a szocialista országok egysége!
Éljen társadalmunk vezető ereje, a munkásosztály! 
Előre a lenini úton a szocialista Magyarországért! 
Korszerű termékszerkezet - ésszerű takarékosság! 
Atomfegy vérmentes világot az ezredfordulóra! 
Jobb munkával hatékonyabb gazdálkodással véd
jük meg vívmányainkat!
Éljen a Szovjetunió a béke és a haladás szilárd tá
masza!
Összefogással az összeomlás ellen!
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